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ZPRÁVY Z RADNICE 

SLOVO Z RADNICE

Milé obyvatelky a milí obyvatelé Bíteše,
společně vstupujeme do půlkulatého roku 2025. 
Na prosincovém zastupitelstvu byl schválen roz-
počet, ve kterém je naplánováno velké množství 
investičních akcí. Největší akcí bude nepochybně 
rekonstrukce pivovaru na knihovnu a kulturně kre-
ativní centrum. Pracovníci stavební firmy nastoupí 
od 6. ledna a stavební práce by měly být do října 
dokončeny. Letos také bude dokončena stavba 
dětského dopravního hřiště, rekonstrukce vodo-
vodu a kanalizace v Chobůtkách včetně nových 
povrchů, parkoviště na Spálených valech za farní 
zahradou, na jehož vybudování už před několika 
lety přispěl provozovatel školky Elánek. Příspěvek 
na vybudování kanalizace a komunikace poskytli 
také majitelé pozemků v ulici Na Vyhlídce. V letoš-
ním rozpočtu se počítá s pokračováním i v této lokalitě v ulici Na Sádkách. 

Další projekty by měly významně přispět ke zvýšení bezpečnosti chodců. Jedná se  
o dva plánované přechody pro chodce na ulici Jihlavská. Jeden bude od odstavného par-
koviště do ulice Za Loukami a druhý by měl vzniknout naproti traktorce společně s novou 
autobusovou zastávkou ve směru na Velké Meziříčí. Dále se město bude podílet společně  
s Krajem Vysočina na projektování okružní křižovatky mezi ulicemi Jihlavská, Kpt. Jaroše,  
Hybešova a Pod Hradbami. Výběrové řízení na projektanta už bylo uzavřeno, firma s nejvý-
hodnější nabídkou nyní čeká na potvrzení krajem a městem. V budoucnu se pravděpodobně 
dočkáme ještě další kruhové křižovatky – a to v křížení ulic Vlkovská a Tišnovská mezi kos-
telem a budovou prvního stupně základní školy. Zatím jsme ve fázi zpracovávání studie.

V průběhu letních měsíců proběhne velká rekonstrukce kuchyně v Mateřské škole U Sta-
dionu. V této kuchyni jsou připravovány obědy i svačinky pro děti z obou bítešských školek 
– tzn. pro 250 dětí. Rekonstrukce bude mít významný vliv na prázdninový provoz a pravdě-
podobně se projeví i na změnách v organizaci školního roku. Bližší informace dostanou ro-
diče školkových dětí co možná nejdříve. Určitě nám pomůže, pokud rodiče, kteří nezbytně 
nepotřebují přes prázdniny dávat své dítě do školky, této možnosti nevyužijí.

V současné době probíhá výstavba nových toalet a šaten ve spodní části budovy bývalého 
Alkosu. Tyto prostory budou od března sloužit judistům a oddílu Kung Fu. V horní části 
najdou dočasný azyl žáci a paní učitelky ze speciální školy, kde bude v polovině března 
zahájena rekonstrukce a přístavba.
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Fotbalisté se těší na rekonstrukci trávníku, která by měla proběhnout na jaře  
letošního roku, a hokejisté by se do konce roku mohli dočkat dvou nových kontejnerových 
šaten s klubovnou.

Jmenovala jsem hlavní investiční projekty, plánované jsou také opravy bytového fondu 
města. Investice budou financovány z úvěru, který město získalo na rekonstrukci pivo-
varu, a ukazuje se, že ho v celé výši nevyčerpá. Využity budou také finanční prostředky,  
které město obdrželo za pronájem mikrotrubičkové infrastruktury. Některé lokality by se 
letos měly dočkat připojení na optickou síť. 

Připravovaných akcí je skutečně mnoho a práce spojená s vedením města je velice roz-
sáhlá. Především z tohoto důvodu byla druhou neuvolněnou místostarostkou zastupitel-
stvem zvolena paní Mgr. Markéta Burešová. Paní Burešová má letité zkušenosti s vedením 
místní části Březka. Dohodli jsme se, že bude mít na starosti právě místní části, sportovi-
ště pro organizovaný sport i volnočasové aktivity a místní muzeum. Přeji paní Burešové,  
aby se jí v nové funkci dařilo, a těším se na spolupráci.

V lednu nás také čeká zahájení plesové sezóny. Děkuji všem, kteří se jakýmkoli způsobem 
podílejí na pořádání plesů a podobných akcí. 

Přeji vám, ať do roku 2025 úspěšně vykročíte nebo vtančíte ve zdraví a dobré náladě. 

Markéta Lavická, starostka města
Vážení a milí občané,

blíží se vánoční svátky, krásný čas rodinných setkání, radostí z dárků, čas porozumění,  
slibů a předsevzetí. Přeji vám, abyste letošní Vánoce strávili v kruhu vašich nejbližších – 
rodiny, přátel, těch, které máte rádi. Do nového roku přeji všem obyvatelům Velké Bíteše 
všechno nejlepší, pevné zdraví, dobrou náladu, životní optimismus, a hlavně vzájemnou 
toleranci a porozumění. Nám všem pak přeji, ať je město Velká Bíteš i nadále naším domo-
vem a ať se nám zde dobře žije.

Váš místostarosta František

PRODEJ BYTOVÝCH JEDNOTEK Č. 283/1, 276/201  
V ULICI U STADIONU, VELKÁ BÍTEŠ

Město Velká Bíteš má záměr prodat 

•  bytovou jednotku č. 283/1 v bytovém domě č.p. 283 v ulici U Stadionu v obci Velká Bí-
teš (včetně spoluvlastnického podílu na společných částech domu č.p. 283 a pozemku), 
a to za nejvyšší nabídku kupní ceny, min. za cenu stanovenou znaleckým posudkem 
ve výši 3.200.000,- Kč,

•  bytovou jednotku č. 276/201 v bytovém domě č.p. 276 v ulici U Stadionu v obci Velká 
Bíteš (včetně spoluvlastnického podílu na společných částech domu č.p. 276 a po-
zemku), a to za nejvyšší nabídku kupní ceny, min. za cenu stanovenou znaleckým 
posudkem ve výši 2.900.000,- Kč.
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Každá bytová jednotka je prodávána samostatně. Kupní cena je splatná před podpisem kupní 
smlouvy. Nabídky kupní ceny je možno podávat v zalepených obálkách do 10. 2. 2025 do 11.00 hodin 
na podatelně Městského úřadu Velká Bíteš, Masarykovo náměstí 87, 595 01 Velká Bíteš. 
Bližší informace naleznete na úřední desce MěÚ Velká Bíteš nebo na www.velkabites.cz.

Jana Pelánová, vedoucí majetkového odboru MěÚ Velká Bíteš

ZVEME VÁS 

PLESOVÁ SEZÓNA 2025
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš

Sobota 18. ledna – Hasičský ples, hraje kapela Accort
Sobota 25. ledna – Rybářský ples, hrají Pikardi
Sobota 15. února - Farní ples, hraje kapela M.E.Š
Sobota 22. února – Sportovní ples, hraje kapela Big Papa

Středa 1. ledna 2025 v 17.00 hodin
NOVOROČNÍ OSLAVY
Proslov starostky města Ing. Markéty Lavické, 
ohnivá show skupiny Lumox, 
vystoupení kapely MACH 3 
Masarykovo náměstí, Velká Bíteš
Organizuje: Informační centrum a Klub kultury

Neděle 5. ledna 2025 v 17.00 hodin
TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT – Tišnovský komorní orchestr
Kostel sv. Jana Křtitele, Velká Bíteš
Vstupné dobrovolné
Organizuje: Římskokatolická farnost ve spolupráci s Informačním centrem a Klubem kultury

Úterý 7. ledna 2025 v 19.00 hodin
KONCERT BHP – Dramatický soprán Elišky Weissové
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš 
Organizuje: Bítešský hudební půlkruh

Úterý 14. ledna 2025 od 15.00 do 17.00 hodin
BABY CLUB – hrací odpoledne pro děti od 2 let 
V Mateřské škole Masarykovo náměstí
Organizuje: Mateřská škola Lánice 
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Středa 15. ledna 2025 ve 14.00 hodin
SENIORKLUB
Hostem bude Ing. Markéta Lavická, starostka města 
Přísálí kulturního domu, Vlkovská 482, Velká Bíteš
Organizuje: Seniorklub

Čtvrtek 16. ledna 2025 od 8.00 do 16.00 hodin
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
Základní škola a Praktická škola Velká Bíteš, p.o., Tišnovská 116, Velká Bíteš
Organizuje: Základní škola a Praktická škola Velká Bíteš, p.o.

Od 20. ledna do 31. ledna 2025 otevřeno v pracovní dny od 8.00 do 15.30 hodin, 
sobota od 9.00 do 12.00 hodin
KNIŽNÍ BAZÁREK
Máte doma nepotřebné knihy a je vám líto je jen tak vyhodit? 
Můžete donést k prodeji na Klub kultury (1. patro) na Masarykovo náměstí 5 
na výstavu knih do 16. ledna. 
Více informací na tel. č. 607 007 620 nebo e-mail program@bitessko.com.
Výstavní síň Klubu kultury, Masarykovo náměstí 5, Velká Bíteš
Organizuje: Informační centrum a Klub kultury

Pondělí 20. ledna 2025 od 9.00 do 11.00 hodin a od 12.00 do 17.00 hodin 
HRANÍFEST (festival hraček, her a stavebnic)
Městská knihovna Velká Bíteš, Masarykovo náměstí 85, Velká Bíteš
Organizuje: Městská knihovna Velká Bíteš a MC Bítešáček

Úterý 21. ledna 2025 od 15.00 do 17.00 hodin 
BAREVNÉ NÁVŠTĚVNÍ ODPOLEDNE – tentokrát ve Žluté třídě
Organizuje: Mateřská škola U Stadionu, Velká Bíteš

Čtvrtek 23. ledna 2025 od 9.00 do 11.00 hodin
ROZVOZ KNIH
Městská knihovna Velká Bíteš, Masarykovo náměstí 85, Velká Bíteš
Organizuje: Městská knihovna Velká Bíteš

Pondělí 27. ledna 2025
BOOKSTART (čtení a hraní pro děti a rodiče) 
děti 0 – 3 roky od 9 hodin, děti 3 – 6 let od 15 hodin
Městská knihovna Velká Bíteš, Masarykovo náměstí 85, Velká Bíteš
Organizuje: Městská knihovna Velká Bíteš
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Středa dne 29. ledna 2025 v 17.00 hodin
SRÍ LANKA
Cestovatelská přednáška manželů Márových
Velký výstavní sál městského muzea, Masarykovo náměstí 5
Organizuje: Městské muzeum a Městská knihovna ve Velké Bíteši

PŘIPRAVUJEME

Sobota 8. února 2025 ve 20.00 hodin
HASIČSKÝ PLES
Hrají Pikardi, v centru kultury, sportu a zájmových činností v Osové Bítýšce, 
předprodej vstupek na Obecním úřadě v Osové Bítýšce od 20. 1. 2025
Organizuje: SDH Osová Bítýška

Neděle 9. února 2025 od 13.00 do 15.00 hodin
KARNEVAL NA LEDĚ
Zimní stadion ve Velké Bíteši, bohatá tombola, občerstvení zajištěno, masky vstup zdarma.
Organizuje: Spolek rodičů a přátel školy Sadová

Sobota 1. března 2025 v 15.00 hodin
„NA KOUZELNÉM PALOUČKU“ – loutková revue herecké skupiny „Loudadlo“ 
Vstupné: dítě 60 Kč, dospělý 100 Kč
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš
Organizuje: Informační centrum a Klub kultury

Čtvrtek 6. března 2025 v 18.00 hodin
VLADIMÍR HRON – 25 LET S ABECEDOU
Vstupné: 350 Kč
Předprodej vstupenek v Informačním centru, Masarykovo náměstí 5 ve Velké Bíteši.
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš
Organizuje: Informační centrum a Klub kultury

Sobota 8. března 2025 v 15.00 hodin
DĚTSKÝ KARNEVAL
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš
Organizuje: Informační centrum a Klub kultury

Čtvrtek 13. března 2025 v 19.00 hodin
„DOKUD NÁS MILENKY NEROZDĚLÍ“
komedie s Veronikou Freimanovou a Vladimírem Kratinou
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Vstupné: 550 Kč 
Předprodej vstupenek v Informačním centru na Masarykově náměstí 5 ve Velké Bíteši. 
Kulturní dům, Vlkovská 482, Velká Bíteš
Organizuje: Agentura Harlekýn ve spolupráci Informačním centrem a Klubem kultury

ŠKOLY 

ADVENTNÍ ČAS V MATEŘSKÉ ŠKOLE MASARYKOVO NÁMĚSTÍ A LÁNICE

Adventní čas byl na dění ve školce velmi bohatý. Pátého prosince navštívil každou třídu 
Mikuláš se svou družinou. Ve všech třídách obou našich budov mu děti řekly básničku nebo 
zazpívaly písničku a za to dostaly balíček s odměnou. 

Hned další den předškoláci navštívili základní školu, kde pro ně paní učitelky Tomší-
ková a Ráboňová připravily aktivity týkající se matematické pregramotnosti – děti praco-
valy na interaktivní tabuli v multimediální učebně. Ve třídách prvňáčků si potom vyzkoušely 
poskládat z nachystaných geometrických tvarů obraz. Další společné setkání proběhne po 
novém roce ve školce.

Jako poděkování jsme do naší školky pozvali prvňáčky. Děti ze třídy Včeliček pro ně při-
pravily vánoční divadlo a ve třídě Sluníček si společně vyrobili andílka. Poté si školáci prošli 
celou školku, zahráli si s dětmi a s úsměvem zavzpomínali na své vlastní školkové zážitky.

V úterý 10. prosince proběhlo v budově na Masarykově náměstí Putování vánočním 
časem a českými tradicemi. Pro děti bylo připraveno několik stanovišť, kde plnily úkoly  
a seznámily se tak s jednotlivými adventními tradicemi. Na jednom ze stanovišť si návštěv-
níci mohli vyzkoušet válení těsta a vykrajování perníků, zatímco odvážlivci se v peklíčku 
pustili do prolézání strachovým tunelem (našel se dokonce i jeden statečný tatínek).  
U rybářů si děti zkusily vylovit kapra a na dalším místě zase uplést vánočku – ať už jed-
nodušší ze tří, nebo složitější ze šesti pramenů. Andílkům děti pomáhaly najít dvě stejné 

ozdoby na vánoční stromeček.  
Ti, kdo by snad na Štědrý den ne-
vydrželi tradiční půst, si mohli ra-
ději vyrobit vlastní zlaté prasátko.  
Ke konci putování byla připravená 
dílnička, kde si mohli přítomní vyro-
bit rámeček, třeba na fotku ze zimně 
laděného fotokoutku, který zde byl 
k dispozici. Celé putování zakončo-
val betlém s kouzelnou atmosférou. 
Děti zde mohly vhodit svůj dopis pro 
Ježíška do speciální schránky a vyfo-
tit se s Marií, Josefem a malým Je-Mikuláš v MŠ.  |  Foto: Archiv MŠ
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žíškem. Akce dozajista přinesla radost 
a sváteční atmosféru všem návštěvní-
kům, kteří si odnesli nezapomenutelné 
zážitky, a zároveň na ně dýchlo kouzlo 
tradičních českých Vánoc.

Děti a paní učitelky ze třídy Koťátek 
potěšily babičky a dědečky z Domova 
důchodců a Domu s pečovatelskou 
službou pásmem předvánočních pís-
niček a básniček. Poté jim děti předaly 
malý dáreček z keramiky. Děti ze třídy 
Sluníček připravily do Domova seni-
orů vánoční výzdobu, kterou jim spolu  
s přáníčky předaly. 

Naše školka se v prosinci zapojila po tři podvečery do Adventního zpívání na Masarykově 
náměstí. Zazněly písně Pásli ovce valaši, Vánoční, Kapr a Až budou Vánoce. 

Ve většině tříd se uskutečnily vánoční posezení a besídky. Ve zbylých třídách proběhnou 
v lednu. Navštívili jsme Den otevřených dveří na SOŠ Jana Tiraye. Děti se seznámily s jed-
notlivými povoláními – kadeřnice, cukrář, kuchař, obráběč kovů. 

S dětmi jsme pozorovali změny v okolí mateřské školy – první sníh, vánoční osvětlení v uli-
cích, betlém a vánoční strom na náměstí. Povídali jsme si o adventních tradicích, které děti do-
držují doma, zdobili třídy a ostatní prostory školky, tvořili vánoční přáníčka a dekorace.

Rodiče s dětmi, které ještě nenavštěvují školku, zveme na Baby club. Uskuteční se  
14. ledna 2025 v budově na Masarykově náměstí ve třídě Koťátek.

Vážení čtenáři, rodiče, děti a přátelé školy, přejeme vám v novém roce hlavně zdraví, štěstí, 
rodinnou pohodu a samé radostné dny. 

Kolektiv zaměstnanců MŠ Masarykovo náměstí a Lánice

PROSINEC V MATEŘSKÉ ŠKOLE U STADIONU

Na začátku prosince se děti ze Žluté a Červené třídy vydaly do Městské knihovny ve  
Velké Bíteši, kde si pro ně paní knihovnice připravily zajímavý program. Děti si poslechly 
pohádku o Čertíkovi Zbrklíkovi. Poté děti plnily různé úkoly, které se k příběhu vázaly. 

5. prosinec je tradičně den, kdy všechny děti navštěvuje Mikuláš, andělé a čerti,  
a i do naší mateřské školy tyto postavy zavítaly. Mikuláš moc dobře věděl, které děti jsou 
hodné a které občas zazlobí. Děti slíbily, že budou i nadále hodné nebo že se polepší a Mi-
kuláš mohl tedy obdarovat sladkostmi a ovocem všechny děti v naší školce.

Děti z Modré třídy navštívily Domov pro seniory a Domov s pečovatelskou službou. 
Přinesly tamním klientům krásně nazdobené perníčky a potěšily všechny přítomné 
krátkým pásmem básniček, písniček a vánočních koled. Děti byly odměněny vřelým 
potleskem a malou sladkostí. Jsme rádi, že můžeme alespoň takhle zpříjemnit předvá-
noční dny lidem v těchto zařízeních.

Adventní putování.  |  Foto: Archiv MŠ
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Navštívili jsme i Hvězdárnu a pla-
netárium Brno, kde jsme v tamním 
digitáriu zhlédly pořad „Se zvířátky  
o vesmíru“. Děti se tak pomocí vyprá-
vění několika zvířat z lesa dozvěděly 
zajímavé věci o vesmíru, o kterém 
jsme si v mateřské škole povídali již 
v průběhu listopadu.

V sobotu 14. prosince se na Masa-
rykově náměstí konal Předvánoční jar-
mark, na kterém vystoupily i děti z naší 
mateřské školy. Děti navodily krásnou 
vánoční atmosféru s písničkami Jingle 
bells a Hvězdička a roztancovaly tak  
i některé přítomné diváky.

Poslední předvánoční týden za 
námi přišel pan Trojan s programem canisterapie, která využívá pozitivního působení psa 
na zdraví člověka. Pan Trojan dětem ukázal, co se svým psem všechno umí, děti si mohly 
na psa i lehnout, hladit ho a dávat mu různé pokyny. Děti se dozvěděly, co vše je potřeba 
k chovu psů. Některé děti se zprvu psa bály, ale postupem času si pes získal jejich důvěru  
a dokázaly si jej nakonec i pohladit.

V úterý 17. prosince jsme se v mateřské škole opět po roce sešli se všemi dětmi, jejich rodiči, 
prarodiči a sourozenci. Konaly se totiž vánoční besídky v jednotlivých třídách. Děti s paními 
učitelkami převedly, co se během prosince pilně učily. Zazněly všelijaké básničky, písničky,  
nechyběly tanečky a vánoční koledy. Příjemné odpoledne pokračovalo v tělocvičně mateřské 
školy, kde děti i rodiče zhlédly představení Divadla Kejkle „Vánoční pohádka“. Vánoční setkání 
jsme zakončili na nádvoří, kde jsme zapálili prskavky, poslali lodičky ze skořápek po vodě,  
abychom se za rok opět všichni sešli. Na závěr nechybělo ani tradiční vypouštění lampionu štěstí.

Stejně jako v loňském roce jsme 
se zapojili do projektu města Velká 
Bíteš, Informačního centra a Klubu 
kultury a místních obchodů „Ad-
ventní zpívání“. Na náměstí jste 
mohli slyšet zpívat paní ředitelku 
Naďu Burianovou, paní učitelky 
Martinu Forejtovou ze Žluté třídy, 
Terezu Štočkovou ze Zelené třídy  
a lektorku angličtiny pro nejmenší 
Ester Michálkovou, které svým zpě-
vem doprovodily i děti z naší školky. 
Děkujeme, že jste nás přišli podpořit 
a zazpívali si s námi.

Mikuláš v MŠ.  |  Foto: Archiv MŠ

Návštěva v planetáriu.  |  Foto: Archiv MŠ
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Poslední akcí v roce 2024 bylo zpívání koled u vánočního stromu na Masarykově ná-
městí. Pozvali jsme na ně také žáky ze základní školy se svými učitelkami a podívat se 
přišli i někteří rodiče a jiní kolemjdoucí. Všichni přítomní se mohli ohřát teplým čajem 
a zaposlouchat se do vánočních melodií. Doufáme, že jsme vám naším zpěvem zpestřili 
předvánoční čas.

V novém roce 2025 vám všem přejeme zejména hodně zdraví a doufáme, že se při nějaké 
akci setkáme i u nás v mateřské škole. 

Martina Forejtová za kolektiv zaměstnanců MŠ U Stadionu

LADOVSKÁ ZIMA NA BÍTEŠSKÉM JARMARKU

Už začátkem září nás oslo-
vila paní Silva Smutná s na-
bídkou, aby děti z Bítešánku 
vystoupily v celoodpoledním 
programu Na bítešském jar-
marku. Pořadatelé letošní 
jarmark pojali jako průřez 
obyčeji a zvyklostmi během 
celého roku. Našemu souboru 
bylo přiděleno téma „ZIMA“, 
které v nás zprvu vzbudilo 
obavy. Co bychom mohli tan-
čit na téma zimy? Vždyť v zimě 
se většinou dralo peří, děti poslouchaly pohádky u kamen, venku mrzlo, až praštělo…

Postupně se však přidělené „zimní klubíčko“ začalo rozmotávat. Našli jsme různé pís-
ničky, pokřikovánky a říkadla, ve spolupráci s maminkami jsme sehnali rekvizity. Začali 
jsme zkoušet a trénovat a šlo nám to pěkně od ruky. Výsledek stál za to!

Dětem z Bítešánku se podařilo během chvilky navodit krásnou atmosféru ladovské zimy. Spo-
lečně jsme se přenesli na zasněženou náves, kde proběhla velká koulovačka, stavění sněhuláka, 
nechyběl ani kopec akorát tak na sáňkování a zamrzlý rybník pro první nesmělé krůčky na ledě.

Děti, naparáděné v zimním oblečení, sklidily u diváků velký úspěch a za své vystoupení si 
vysloužily potlesk. Od pořadatelů pak dostaly malou sladkou odměnu.

Naděžda Burianová za Bítešánek 

ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Online svět a já
Na začátku listopadu se v šestém ročníku uskutečnil preventivní program Centra pre-

vence ze Žďáru nad Sázavou na téma bezpečnosti na internetu.

Vystoupení Bítešánku.  |  Foto: Archiv MŠ
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V rámci tohoto programu se žáci prostřednictvím technik zážitkové pedagogiky či rolo-
vých aktivit zamýšleli nad tím, proč je pro ně internet lákavý, jaké nástrahy na ně mohou 
v prostředí online světa čekat, jak se chovat na internetu bezpečně, jaké údaje o sobě na 
internetu sdělovat nebo jak může pohyb na internetu ovlivnit i náš reálný život.

Děkujeme SRPŠ za finanční příspěvek na realizaci tohoto programu.

Florbalové okrskové kolo mladších a starších žákyň
V pátek 8. listopadu se ve Velkém Meziříčí konalo florbalové okrskové kolo kategorie 

mladších žákyň. Vybrané žákyně šestého a sedmého ročníku vybojovaly 2. místo a tím i po-
stup do okresního kola, v němž děvčata obsadila nakonec 4. místo. Starší žákyně skončily 
po nájezdech v okrskovém kole také na 4. místě.

Sametový týden
Celý týden od 11. listopadu si žáci druhého stupně připomínali třicáté páté výročí sametové 

revoluce. Šesté třídy absolvovaly zajímavý program, který pro ně připravily paní knihovnice  
z místní městské knihovny. Sedmé třídy „unikaly“ v rámci únikové hry věnované dané události.

Žáci osmého a devátého ročníku si poslechli základní informace na přednášce pana  
Mgr. Kříže z městského muzea. Na čtvrteční odpoledne 14. listopadu bylo nachystáno His-
torické kolečko, program, pro nějž žáci společensko-vědního semináře připravili tři sady 
úkolů různé náročnosti pro různé věkové kategorie. Všichni, kdo se programu účastnili, 
obešli celkem pět stanovišť umístěných v centru Velké Bíteše.

Na závěr na náměstí vystoupili žáci prvního stupně a žákyně devátého ročníku. Všichni si 
symbolicky zacinkali klíči a vyvrcholením programu bylo vypuštění balónků v barvách trikolóry.

Beseda se záchranáři
Pro žáky tříd 1. A a 1. B uskutečnilo setkání s pracovníky záchranné služby. Na akci se žáci 

dozvěděli mnoho zajímavých informací a nacvičili si, jak se zachovat v krizových situacích. 
Na závěr se všichni seznámili s vybavením a způsobem použití záchranářského vozu.

Prvňáčci na ledě
V polovině listopadu děti z prvních tříd poprvé vyrazily na led. Na bruslích se jim da-

řilo skvěle nejen díky jejich nadšení, ale hlavně kvůli pomoci žáků z devátého ročníku.  
Ti se ochotně ujali role pomocníků a vedli své malé kamarády, kteří se teprve pomalu sezna-
mují s pohybem na ledu. Deváťákům děkujeme za pomoc.

Sněhová královna
Žáci třetího a pátého ročníku navštívili Divadlo Radost v Brně, aby zhlédli slavnou po-

hádku Hanse Christiana Andersena o Sněhové královně. Napínavý příběh Kaye a malé Gerdy 
plný napětí, odvahy a přátelství vtáhl diváky na daleký sever. Poznali krutou královnu, 
jejího pomocníka a střepy z kouzelného zrcadla, které změnily Kaye v sobeckého a zlého 
chlapce. Všichni drželi palce malé Gerdě, která se ho vydala zachránit, a s napětím sledovali 
její strastiplnou cestu ledovou krajinou plnou útrap a nebezpečí.
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Návštěva dětí z MŠ
Děti z mateřských školek podruhé navštívily naši školu, aby pracovaly na interaktivní 

tabuli. Tématem byla matematická gramotnost. Prvňáčci pomáhali školkáčkům s úkoly  
a stavbami z krychlí, všichni skládali obrázky a lepili tangramy. Těmito aktivitami se posilují 
pracovní a sociální kompetence dětí. Všichni měli ze svých výsledků velkou radost.

Bobřík informatiky
Žáci naší školy se zúčastnili celostátní informatické soutěže Bobřík informatiky. V sou-

těžním testu se snažili nalézt strategii řešení ve dvanácti úlohách a pomocí blokového pro-
gramování plnit různá zadání.

Soutěž je cílená na bystrého žáka se zájmem o svět technologií. Klade si za cíl sezna-
movat žáky a jejich učitele s tím, co to jsou informatické úlohy a problémy, a že informa-
tika není totéž co ovládání počítače. Soutěžící odpovídají na otázky z oblasti informatic-
kého myšlení, algoritmizace, porozumění informacím, práce s daty, informačních systémů  
a modelování, z oblasti digitálních technologií a společenských aspektů jejich použití.  
Žáci vyplňují online test, v němž volí z několika odpovědí nebo vybírají či přemísťují ob-
jekty na obrazovce, případně sestavují program z bloků. Ve školním kole se soutěžilo  
v několika kategoriích.

Nejlépe si ve školním kole vedli: Voborný Václav 4. B, Bartošková Julie 4. A, Bubniak Petr 6. B, 
Komrska Václav 8. B a Matěj Kadlec 9. A.

Exkurze do muzea a kostela
V rámci učiva občanské výchovy o našem městě navštívil šestý ročník místní muzeum 

a kostel. Pan Kříž žáky seznámil s dějinami města a na exponátech dokumentoval život  
v dřívějších dobách. V kostele bylo největší atrakcí vylézt na hradební věž a zazvonit si na 
památný zvon, který známe z bítešské pověsti.

Návštěva dětí z MŠ.  |  Foto: Olga Čermáková
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Exkurze sedmáků do Porta coeli
Žáci sedmého ročníku se zúčastnili exkurze do kláštera Porta coeli v Předklášteří,  

která byla součástí výtvarného projektu Umělecké slohy.
V klášteře paní průvodkyně poutavě přiblížila historii tohoto jedinečného místa.  

Někteří žáci si dokonce mohli vyzkoušet hru na barokní varhany.
Druhá část programu probíhala v muzeu, kde sedmáci navštívili výstavu Periferní umění. 

Tato expozice představila díla umělců z Tišnovska. Žáci se zapojili do programu zaměřeného 
na „čtení obrazů“, kde si vyzkoušeli analýzu a interpretaci výtvarných děl.

Florbal – mladší a starší žáci
V průběhu listopadu proběhla 

okrsková a okresní kola mladších 
a starších žáků ve florbalu.

Nejprve vstoupila do kvalifi-
kace na okresní kolo mladší kate-
gorie, která nedokázala navázat 
na loňský postup, když v semi-
finále prohrála na samostatné 
nájezdy a nakonec obsadila  
4. místo.

O týden později se na stejném 
místě představili i starší žáci, 
kteří si zajistili postup do Bys-
třice nad Pernštejnem, kde bo-
jovali s dalšími pěti nejlepšími 

školami z okresu o postup do krajského kola. Na vyrovnaném turnaji naši žáci herně obstáli 
a obsadili 3. místo.

Slavnost Slabikáře
Na konci listopadu prožily děti 

z prvního ročníku Slavnost Slabi-
káře. Naši prvňáčci byli pozváni 
do Království čtenářů, v němž je 
přivítal král Ota I. se svou dru-
žinou v podání žáků z devátých 
ročníků. Na malé školáky čekala 
cesta plná úkolů, které měly 
ověřit, jaká písmenka se už na-
učili, zda umí číst slabiky i první 
slova. Všichni prošli pohádkovou 
cestou přes slabikovou loukou,  
skrz ovocný sad písmenek až  

Florbal – společné foto.  |  Foto: Michal Pelán

Slavnost Slabikáře.  |  Foto:Lucie Ráboňová
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k potoku prvních slov. Při plnění čtenářských úkolů se jim všem moc dařilo, proto je král Ota 
I. pasoval na čtenáře a jako odměnu jim daroval jejich první knížku – Slabikář. Na závěr král 
malé čtenáře povzbudil, aby se ve čtení stále zdokonalovali a knížky se staly jejich věrnými 
kamarádkami.

Vánoční jarmark plný překvapení
V prostorách budovy prvního stupně se v úterý 3. prosince uskutečnil další ročník Vá-

nočního jarmarku. Součástí odpolední akce bylo zimní ladění ve třídách a prodejní výstava 
drobných výrobků. Hlavní myšlenkou Vánočního jarmarku je setkání a propojení zaměst-
nanců školy, žáků, rodičů a širší veřejnosti právě v prostorách prvního stupně.

Připravený byl nádherný betlém s Ježíškem, strom přání i fotokoutek. V rámci dopro-
vodné akce Knížka pro Ježíška škola obdržela padesát knih, které obohatily čtenářskou 
budku na spojovací chodbě.

Prostor školní jídelny se proměnil v prodejní jarmark. Návštěvníci právem obdivovali 
všestrannost a kreativitu pedagogů. Zapojili se i rodiče dětí, moc děkujeme. Maminky ze 
Sdružení rodičů a přátel školy (SRPŠ) zajišťovaly vánoční směnárnu a prodej občerstvení. 

Část vybrané částky poputuje na charitativní účely, zbytek financí využije SRPŠ na dovy-
bavení relaxačních prostor školních chodeb a čtenářské budky.

Děkujeme za podporu, zapojení a pozitivní reakce! Radost žáků a pochvalná slova rodičů 
byla pro všechny odměnou.

Mikuláš u prvňáčků
Ve čtvrtek 5. prosince navštívil první třídy Mikuláš se svou družinou. Andělé zadávali 

úkoly, čerti trochu zlobili, ale děti byly statečné a za jejich odvahu a svědomitou školní 
práci dostaly balíčky s odměnou.

Mikuláš u prvňáčků.  |  Foto: Kristýna Tomšíková
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Vánoční dílničky
V rámci dílniček první třídy ve spolupráci s devátým ročníkem vyráběly drobné dárky  

na vánoční jarmark. Děti vyrobily závěsné dekorace, andělíčky, svícny a mnoho dalšího. 
Deváťákům za jejich pomoc děkujeme a těšíme se na další spolupráci.

Staročeské Vánoce a třeťáci
Žáci třetího ročníku navštívili Ekocentrum Chaloupky Baliny, aby poznali a prožili ně-

které z vánočních zvyků našich předků.
Děti se seznámily s tradicí svázáním noh stolu, talířem pro náhodného stolovníka,  

významem kapří šupinky pod talířem a ochutnaly několik vánočních pokrmů, které by měly 
plnit důležité poslání pro rodinu v dalším roce.

Na závěr si všichni zhotovili tradiční vánoční vrkoč.

Anglické divadlo
V úterý 10. prosince hrálo pro děti prvního stupně divadlo The Bear Theatre pohádku 

Jackie and the Giant a pro žáky druhého stupně The Alien Grammar Show. Do anglického 
představení se žáci aktivně zapojili, zazpívali známé písničky, procvičili si a rozšířili slovní 
zásobu. Taková forma výuky motivuje žáky ke studiu angličtiny.

Ekologický program
Žáci prvního stupně se zapojili do programu Tonda obal, který je zaměřený na podporu 

odpovědnosti za životní prostředí a propagaci tříděného sběru odpadů. Připomněli si,  
jak správně třídit odpady a jaké jsou možnosti jejich dalšího využití. Cílem bylo zvý-
šit povědomí dětí o důležitosti ochrany životního prostředí a motivovat je k aktivnímu  
přístupu k recyklaci.

Eva Hudcová a Zdeňka Simonová za kolektiv ZŠ 

KRÁTCE Z LÍPY

Zas tak úplně krátké to není… 
Vždycky si říkáváme, že v předvánoční 
době má být klid, žádný shon. A hlavně 
dobrá nálada. Dopadlo to jako vždy, 
ale známe to všichni. Shon sice byl,  
ale dobrá nálada, ta byla taky.

Program Škola tančí vyvrcholil 
úspěšným společným vystoupením pro 
rodiče Labyrint srdce. Během pěti se-
tkání se starší děti pod vedením dvou 
choreografů snažily společně tvořit  
a vnímat se navzájem prostřednictvím 
pohybu. Tvorba adventních věnců.  |  Foto: Archiv ZŠ
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Před adventem se během celého do-
poledne u plotu zahrádky u školy zasta-
vovali lidé a obdivovali zručnost (možná 
i odhodlání), s jakou lipové děti motaly 
adventní věnce. A to neviděli závěreč-
nou výzdobu uvnitř! 

Ve škole se tvořilo i v sobotu 30. 11. 
2024, proběhly již tradiční Předvánoční 
dílničky pro veřejnost. Rodiče i děti  
z Lípy byli lektory při výrobě vánočních 
dárků a dekorací, navařili a napekli 
dobroty. Účast byla bohatá, a když 
se všechno vyrobilo, snědlo, uklidilo  
a spočítalo, výtěžek byl necelých 15 000 Kč. Radost máme my a bude jistě i v neziskových 
organizacích, kam peníze rozdělíme. 

Když už pomáháme jinde, zkusili jsme to i u nás s aktivitou „dobrý anděl“ (každý tomu 
říká jinak). Podstatou je zaměřit se na vylosovaného spolužáka a různými způsoby mu po-
máhat a dělat radost tak, aby nepoznal, kdo je jeho ochráncem. 

Kdo má rád Rybovu Mši vánoční, zaplesal by nad zpracováním, které se povedlo br-
něnskému divadlu Polárka. Mladší děti si užily hudebního divadla i následného vánočního 
workshopu. Dojem nezkazila ani první sněhová kalamita v Brně, která ochromila autobuso-
vou dopravu a cesta zpět byla dobrodrúžo… 

Vánoční náladu násobí i společné nácviky na vystoupení na jarmarku i u obchodů.  
Hraje každý, kdo umí i pár tónů. Hlavní je společná radost a zážitek. Mimo vystoupení,  
na která se těšíme, nás čeká společná předvánoční „přespávačka“ v Lípě. Nebu-
dou chybět zvyky, zpívání, večeře ani dárková tombola. A završení práce v tomto roce?  
Hudebně vánoční sen v Janáčkově divadle, Louskáček. Musíme se na něj dobře připravit, 
hudebně i ukázkami baletní práce.

Je třeba dodat, že současně v Lípě probíhá výuka, a i když se snažíme o opak,  
v předvánoční době cítíme zvýšený tlak… Občas jsme unavení, nestíháme…jako všichni. 
Snažíme se ale pracovat, jak umíme nejlíp, ne líp. Využíváme čas, prožíváme každou chvíli 
a máme radost z každého školního „aha“, učíme se navzájem ocenit i drobné laskavosti  
a úspěchy. Je to společné hledání, zdolávání překážek na cestě, po které jdeme moc rádi. 

Ze srdce děkujeme těm, kteří nás provázejí, pomáhají a třeba jen drží palce. Dobré vykro-
čení do nového roku všem.

za ZŠ Lípa Táňa Filipová

LÍPA TANČÍ

V Lípě rádi zkoušíme zajímavé věci, které dětem i nám přinesou další rozvoj, zajímavou 
výzvu. Proto jsme uvítali možnost zařadit se do programu Škola tančí pod Centrem cho-
reografického rozvoje SE.S.TA. Na stránkách se dočtete, že se pod vedením profesionál-

Předvánoční dílničky.  |  Foto: Archiv ZŠ
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ního choreografa děti i jejich pedagogové učí a zažívají školní látku skrze pohyb a tanec. 
Výsledný tvar, taneční etuda na vybrané téma, bude předvedena rodičům…

Uznáte, že tohle jsme museli vyzkoušet.
Po úvodních lekcích plných pohybu a her přišel čas na ústřední téma. Kupodivu to ne-

byla ani vyjmenovaná slova nebo neživá příroda a další témata, které prezentují jiné školy. 
Oslovil nás příběh komeniologa Jana Hábla: Labyrint upgrate (doporučujeme přečíst,  
tohle zpracování Labyrintu se čte jako fantasy příběh). Výchově dáváme v Lípě velký prostor  
a myšlenka naší pouti životem jako Labyrintem se všemi jeho překážkami nám připadala 
jako dobré téma. 

Příběh oslovil i naše choreografy z Prahy, Báru a Honzu, kteří s námi strávili pět dní pl-
ných pohybu, her, poznávání a radosti ze společného díla. 

Naše děti dobře známe, a přesto nás překvapily. Svou aktivitou a kreativitou při pří-
pravě, zodpovědností za společný výsledek. Soustředěným výkonem, pochopením toho,  
co pohybem vyjadřují… Výsledek byl krásný. 

Všichni společně s diváky jsme vstoupili do bran Osudu, rozhlíželi se z věže podivu-
hodným Labyrintem, překonávali překážky. Objevili jsme sílu mámení reklam, schopnost 
pomoci ostatním, pocítili důvěru. Uvědomili si konečnost života i to, že bychom jej měli 
prožít dobře… co na tom, že našim pohybům doprovázených hudbou a rytmem diváci 
vždy nerozuměli. Děti nejen porozuměly, ony příběh tvořily, a i když časem zapomenou,  
dobré myšlenky už v nich klíčí…

Dokument o programu je ke zhlédnutí na našem facebooku. 
Táňa Filipová za ZŠ Lípa 

VÁNOCE V LESNÍM KLUBU PECKA

Adventní slavnost v Pecce se náramně vyvedla. Zasněžené prostředí navozovalo vá-
noční atmosféru. Návštěvníci zhlédli divadlo o sv. Mikuláši a jeho ctnostech. K velkému 
překvapení přišel opožděně i sám Mikuláš a podaroval školku betlémem a děti sušenkami.  
Všechny děti i rodiče prošli stezku ctností. To proto, aby děti lépe pochopily Mikulášovy 

Vánoce v LK Pecka.  |  Foto: Archiv klubu
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vlastnosti: štědrost, starostlivost, ochota a laskavost. Na slavnosti nechybělo ani zdo-
bení perníčků a vyrábění andílků. Děkujeme všem za podporu a přejeme spokojené Vánoce  
a nový rok prožitý ve zdraví a radosti.

Zuzana Dvořáková Baksová, Pecka

ZPRÁVY ZE SOŠ JANA TIRAYE

ŠKOLENÍ – COPÁNKY

Ve dnech 17. a 20. 11. 2024 pro-
běhlo v prostorách Střední odborné 
školy Jana Tiraye Velká Bíteš ško-
lení zaměřené na vytvoření copánků. 
Vedla je školitelka Mgr. Tereza Toma-
nová, která je hairstyle specialistkou.  
Pod jejím vedením se žáci oboru Ka-
deřník seznámili s technikami boxer-
ských copů a copánků s kanekalonem. 
Během praktické výuky si žáci vyzkou-
šeli obě techniky copánků, které vyu-
žijí ve své profesi. 

Lucie Šabatková, učitelka odborného výcviku

ŽÁCI SOŠ JANA TIRAYE V OKRESNÍM KOLE SUBTERRA CUP VE FLORBALU

V pátek 22. listopadu 2024 se v Novém Městě na Moravě uskutečnilo okresní kolo flor-
balového turnaje Subterra Cup, v němž soutěžilo pět škol o postup do krajského finále. 
Družstvo naší školy se postavilo proti silné konkurenci a po vyrovnaných zápasech obsadilo 
4. místo. I přesto si zaslouží uznání za bojovnost, odhodlání a týmového ducha až do konce 

Společné foto.  |  Foto: Archiv SOŠ

Společný nástup.  |  Foto: Archiv SOŠ Jana Tiraye
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každého zápasu. Celý turnaj se nesl v duchu fair play – nebyl vyloučený ani jeden hráč,  
což svědčí o tom, že turnaj si všichni náležitě užili a skvěle si zahráli.

Turnaj probíhal systémem „každý s každým“, což znamenalo, že každé družstvo hrálo 
čtyři zápasy. Naši žáci sehráli celkem vyrovnaná utkání, bohužel jen jedno vedlo k vítězství, 
kde jsme soupeře porazili 2:1.

Největší posilou našeho družstva byli hráči z 1. ročníku, kteří se během turnaje stali opo-
rou celého týmu. Jmenovitě to jsou brankář Ondřej Cabal a jeho zákroky (kterými vychytal 
střely soupeřů) a střelec našich gólů Aleš Nováček. I přes svůj věk předvedli skvělý výkon. 
Dalším střelcem jednoho gólu byl Dominik Fischer. Všichni hráči si zaslouží pochvalu za své 
výkony, které byly důležité pro celý tým.

Alexandra Mladá, učitelka
BESIP NA SOŠ JANA TIRAYE VELKÁ BÍTEŠ

Dne 15. 11. 2024 se na naší 
škole konal den se zástupci Be-
sipu – koordinátorkou doprav-
ní prevence v Kraji Vysočina,  
paní Mgr. Veronikou Vošickou Bu-
ráňovou, a jejím kolegou. Před-
nášky s názvem Nultá hodina 
autoškoly se účastnili žáci tříd  
3. M a 3. B. Ti měli možnost zhléd-
nout video, které varovalo před 
nebezpečným chováním v silniční 
dopravě, dále si vyzkoušeli resus-

citaci na figuríně, zamýšleli se nad tím, jak je důležité správné nastavení sedaček a opěrek 
v autě a byli informováni o tom, jak se zachovat při střetu se zvěří. Kromě zmíněného se žáci 
dozvěděli, jak si nainstalovat do mobilu aplikaci Záchranka. 

Žáci hodnotili program velice kladně – reakce některých z nich jsou následující:  
„Mně se ten program líbil. Lektoři byli přátelští.“ (Štěpán). „Bavilo mě to celé poslouchat 
díky přístupu lektorů.“(Tomáš). „Byl to příjemně strávený den.“ (Matěj). 

Lektorům děkujeme, že přijeli na naši školu, a těšíme se zase na příští setkání. 

Veronika Zachovalová, učitelka 

SOŠ JANA TIRAYE SE STALA SOUČÁSTÍ PROJEKTU ADVENTNÍ SVĚTÝLKA

V neděli 1. 12. 2024 v 16.30 začal před budovou radnice projekt Adventní světýlka.  
Jak již sám název napovídá, každý den po dobu 24 dnů je ve výloze obchodů na náměstí 
rozsvícena číslice, a to za zpěvu koled učitelů jednotlivých druhů škol ve Velké Bíteši. 

Zmíněný den jsem zastupovala Střední odbornou školu Jana Tiraye Velká Bíteš společně 
se žákyní 2. ročníku oboru Kadeřník – Terezou Smrčkovou. Na zahájení jsme zvolily celkem 

Z přednášky.  |  Foto: Archiv SOŠ
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tři koledy – první moravskou, druhou od autora Josefa 
Hrubého, zakladatele a frontmana folkové skupiny Učed-
níci a jako třetí nechyběla nejpopulárnější na světě – Tichá 
noc, která byla přeložena do 300 jazyků.

Chtěla bych tímto poděkovat Tereze Smrčkové a po-
chválit ji za krásný zpěv a důkladnou přípravu. Dále bych 
chtěla ocenit nejen přítomnost a podporu paní starostky 
Ing. Markéty Lavické, ale i ostatních posluchačů, kteří si 
udělali čas, se zájmem poslouchali a někteří z nich také 
zpívali. Jsem ráda, že se nám podařilo vytvořit nádhernou 
atmosféru.

Veronika Zachovalová, učitelka 

EXKURZE ŽÁKŮ OBORU KADEŘNÍK

Dne 3. 12. 2024 navštívili žáci Střední odborné školy Jana Tiraye Velká Bíteš oboru Kadeř-
ník v rámci exkurze kadeřnický sklad PRIME v Brně. Zde se seznámili se širokým sortimentem 
profesionální vlasové kosmetiky a nástrojů. Exkurze přinesla zúčastněným žákům inspiraci 
pro jejich budoucí praxi a přiblížila jim aktuální trendy v oboru. 

Monika Malá, učitelka ODV

NOVÝ PANEL PRO VÝUKU SYSTÉMU MAZATROL NA PBS (SPV) VELKÁ BÍTEŠ

V dnešní době jsou moderní technologie nedílnou součástí na-
šeho každodenního života. A proto je klíčové, abychom je efek-
tivně integrovali do vzdělávacího procesu.

Rád bych vám tímto představil novou pomůcku, která je za-
řazena do výuky Střediska praktické výuky PBS Velká Bíteš. 
Jedná se o nový panel pro výuku řídicího systému Mazatrol ve 
verzi Smooth G, což je jedna z nejmodernějších verzí tohoto sys-
tému používaná v naší firmě.

Zmíněný panel nám jako prvním v České republice umožní vý-
razně zlepšit kvalitu výuky v oborech Mechanik seřizovač a Obráběč 
kovů. Díky tomu budeme maximálně efektivně a odborně připravo-
vat naše žáky na začlenění do výrobního procesu firmy PBS Velká 
Bíteš a docílíme vysokou optimalizaci CNC programování pro kom-
plexní výrobu CNC dílů. Mazatrol Smooth G usnadňuje vytváření CNC 
programů pro zpracování složitých dílů prostřednictvím obrábění 
mimo středovou linii, úhlové vrtání, frézování a závitování.

Řídicí jednotka obsahuje širokou škálu pokročilých funkcí CNC 
programování, které zajišťují nejen snadné použití, ale i vysoko-
rychlostní přesný výkon CNC obrábění.

Adventní zpívání.  |  Foto: Archiv SOŠ

Mazatrol Smooth G.  
Foto: Archiv autora
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Hlavní přednosti panelu jsou:
 •  Řízení dopředného posuvu s vysokým ziskem zvyšuje rychlost a přesnost obrábění
 •  Vysoké rychlosti rotačních os optimalizují frézování ozubených kol a závitování rotač-

ních os
 •  Variabilní řízení zrychlení vypočítá optimální zrychlení pro kombinaci os
 •  Inteligentní frézování kapes zapojuje vysoce efektivní dráhu nástroje při frézování du-

tin dílů
 •  Smooth Corner Control umožňuje úpravy dráhy frézy, což pomáhá zkrátit dobu cyklu
 •  Orbitální obrábění umožňuje obráběcímu centru s osou C soustružit složité prvky na dílech
 •  Odvalovací frézy s řízenou polohou vedou k rychlému a pohodlnému odvalovacímu fré-

zování a frézování
 •  Ladění v reálném čase zajišťuje optimální vyvážení obrábění při změně hmotnosti obrobku

Důležitou roli ve funkčnosti ovládacího panelu hraje také ergonomie. Velký 19" displej 
zobrazuje všechny důležité údaje o stroji na jediné stránce, zatímco ovládání náklonu 
dovoluje optimální umístění na základě výšky obsluhy. Intuitivní multidotykový displej,  
který je podobný tomu u chytrého telefonu, zajišťuje rychlé a plynulé programování.  
SD karta CNC stroji nabízí uložení až 32 GB dat.

 Petr Hřebačka, ředitel SPV PBS Velká Bíteš

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ NA SOŠ JANA TIRAYE VE VELKÉ BÍTEŠI

Ve středu 11. prosince 2024, při příležitosti Dne otevřených dveří a připomínce 25. výročí 
založení Střední odborné školy Jana Tiraye ve Velké Bíteši, se v jejich prostorách opět sešli ti, 
kteří tenkrát „byli u toho“.

V roce 1999 rozhodlo vedení města Velké Bíteše v čele se starostou Miroslavem Báňou, 
místostarosty Aloisem Koukolou a Daliborem Kolářem i s podporou tehdejších zastupitelů, 
o založení nové střední školy, která by nahradila rušenou Rodinnou školu a Střední od-

„Zakladatelé“ zleva: Mgr. Miroslav Báňa, MBA, Mgr. Dalibor Kolář, Ing. Alois Koukola, CSc. a Ing. Marie Šabacká.  |  Foto: Archiv SOŠ
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borné učiliště zemědělské, které se sloučilo se stejným typem školy ve Velkém Meziříčí. 
Důležitým a aktivním partnerem v této snaze jim byla zástupkyně končící Rodinné školy  
a budoucí ředitelka školy nové Ing. Marie Šabacká. 

Situace v tomto ohledu byla napjatá, hrozilo, že po mnoha letech bude město  
bez střední školy, objekty budou zprivatizovány a pohyb mladých lidí po Tyršově ulici  
i ve městě ustane.

Dnes po 25 letech nás může těšit, že po mnoha tehdejších „výjezdech“ výše uvedené 
čtveřice do Prahy na Ministerstvo školství se žádostmi o zřízení SOŠ, se potvrdila naše ar-
gumentace o celospolečenské a zejména regionální prospěšnosti zřízení Střední odborné 
školy ve Velké Bíteši, v městě sice nevelikém, ale s novými, moderními a úspěšnými strojí-
renskými podniky i s šikovnými a pracovitými lidmi v regionu.

Nyní, když procházíme moderními učebnami a dílnami plnými mladých lidí, když hovo-
říme s vedením školy i s nadšenými pedagogy, hrdými na výsledky své práce, můžeme s us- 
pokojením říci, že naše tehdejší urputná snaha a vytrvalost nebyla zbytečná, a že se potvr-
dily důvody naší argumentace.

 Zřízení SOŠ Jana Tiraye ve Velké Bíteši bylo velkým přínosem nejen pro naše větší stro-
jírenské podniky - První brněnskou strojírnu, ITW Pronovii, Strojírnu Slavíček, ale také 
pro podnikatele v pohostinství, potravinářství, kadeřnictví aj. Např. absolventi strojí-
renských oborů, učebních i maturitních, jsou schopni pracovat nejen na klasických ob-
ráběcích strojích, ale umí ovládat i moderní, numericky řízené CNC obráběcí stroje a vy-
tvářet pro ně i řídící programy. Také v dalších oborech - kadeřník, kuchař-číšník a cukrář,  
vychovává škola kvalifikované a žádané absolventy, nacházející uplatnění nejen v našem 
regionu. Mnozí z nich zakládají své vlastní živnosti, někteří pokračují ve studiu na středních 
i na vysokých školách.

Byli jsme teprve druhým městem v České republice, které zřídilo vlastní střední školu. 
Její první ředitelkou se stala Ing. Marie Šabacká a nastartovala její úspěšný rozvoj.  
Následoval ji Ing. Bc. Josef Chytka a nyní vede školu Ing. Bc. Alena Vidláková.

Škola má své pevné místo mezi středními školami v širokém regionu, o čemž svědčí 
mnohá ocenění na regionálních i celostátních soutěžích.

Závěrem mi dovolte, abych na začátku nového roku 2025 popřál jménem „zakladatelů“ 
všem zaměstnancům a studentům SOŠ Jana Tiraye mnoho pracovních a studijních úspěchů, 
aby se jim i nadále dařilo šířit dobré jméno školy i města.

Alois Koukola

ORIGINÁLNÍ DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ NA STŘEDNÍ ODBORNÉ ŠKOLE  
JANA TIRAYE VELKÁ BÍTEŠ

Dne 11. 12. 2024 se na Střední odborné škole Jana Tiraye Velká Bíteš konal v letošním roce 
druhý Den otevřených dveří pro zájemce o studium a širokou veřejnost. Bylo nám potěšením na 
této akci přivítat starostku Velké Bíteše, paní Ing. Markétu Lavickou, ředitele jiných škol – lze 
jmenovat pana Mgr. Dalibora Koláře a bývalé zaměstnance školy. 
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Pro všechny bylo připraveno posezení 
a pohoštění v přízemí – v učebně stolni-
čení, kde přítomné obsluhovaly žákyně 
oboru Kuchař-číšník. Při vstupu do bu-
dovy se každého návštěvníka ujal žák, 
který ho provázel. Zájemci měli možnost 
zhlédnout kadeřnické salony (a nechat si 
např. učesat copánky), CNC stroje a práci 
s nimi, výrobky naší 3D tiskárny, zasou-
těžili si v různých vyučovaných před-
mětech, vyplnili anglické doplňovačky, 
kvízy a mohli si vyzkoušet práci s mikro-
skopem a ověřit pravost bankovek.

Událost, která činí zmíněnou školní 
akci originální, je konání historicky 1. školního vánočního koncertu se žáky pod mým vede-
ním. Od 9.00 jsme v každou celou hodinu zpívali 3 různé vánoční koledy a v 13.00 začal hlavní 
koncert u busty Jana Tiraye. Na trubku nás doprovázel Ondřej Turek (žák 4. ročníku oboru 
Mechanik seřizovač) a zpívali tito žáci: Tereza Smrčková (žákyně 2. ročníku oboru Kadeřník), 
Tereza Karásková (žákyně 1. ročníku oboru Kuchař-číšník), Jakub Basl (žák 1. ročníku oboru 
Kuchař-číšník) a Štěpán Maštalíř (žák 1. ročníku oboru Kuchař-číšník). Zpěváci s hudebním 
doprovodem vytvořili úžasnou vánoční atmosféru plnou radosti, pohody a vedli ke stmelení. 
Bylo nádherné sledovat, jak učitelé, ostatní žáci a kamarádi podporovali účinkující a odmě-
ňovali je hlasitým potleskem. Zaslouží si za to pochvalu. Koncert se stal vánočním dárkem pro 
všechny žáky, pedagogy, bývalé zaměstnance školy a návštěvníky. 

Ráda bych poděkovala ředitelce školy, paní Ing. Bc. Aleně Vidlákové za podporu a umož-
nění konání školního koncertu, dále vystupujícím za důkladnou přípravu, krásný zpěv  
a hudební doprovod. Oceňuji jejich talent, píli a zájem. 

Veronika Zachovalová, učitelka 

KULTURA 

NÁRODOPISNÝ SOUBOR BÍTEŠAN – NA BÍTEŠSKÉM JARMARKU A PŘEHLED 
ČINNOSTI ZA ROK 2024

Poslední dva listopadové dny 29. a 30. 11. 2024 patřil kulturní dům ve Velké Bíteši tradi-
cím a folkloru. V pátek dopoledne mohly ukázky z pořadu Na bítešském jarmarku zhlédnout 
děti ze Základní školy a Základní školy a Praktické školy ve Velké Bíteši. Také se mohly zapo-
jit a obohatit si znalosti v části „Vyzkoušíme si vás“.

Diváci usazení v hledišti v sobotu 30. 11. v 15.00 h. měli výjimečnou příležitost zhléd-
nout přehled celým rokem lidových tradic. Začátek patřil Mateřské škole U stadionu,  

Z vystoupení.  |  Foto: Archiv SOŠ



25LEDEN 2025

Zpravodaj Město velká Bítešwww.velkabites.cz  |  www.bitessko.com

která nám přišla zatančit a zazpívat o zimních radovánkách. Bítešan dospělý nám pak 
předvedl krásný pestrý masopustní rej. A již pomalu vítáme jaro s dětmi z Mateřské školky  
z Masarykova náměstí. Čištění studánek nám přišly představit děti z části Národopisného 
souboru Bítešan a již přichází Velikonoce v podání Přípravky Bítešanu. A Maláčci vyhnali 
drobotinu na pastvu. Dalším vstupem Bítešanu dospělých jsme postavili máji a v obvyk-
lém termínu po Velikonocích prošly podiem ukázky z obyčeje Královničky a procesí za do-
provodu písně Matko milosrdenství. Dívky ze skupiny Bítešan 15 nám zatančily a zazpí-
valy písně ke kosení a sušení sena. Dožínky představili tanečníci z Bítešanu dospělých.  
Pomalu se přesouváme do druhé poloviny roku a přijdou hody a trhy. Blížíme se k adventu, 
Mikuláši a Vánocům u jesliček. Celý pořad uzavřel příchod Tří králů, s poklonou Ježíškovi  
a závěrečnou písní Půjdem spolu do Betléma. 

Pořad byl pro všechny z nás, folklorní nadšence, odměnou po celoroční pilné práci.  
A že jí bylo:
20. 1. 2024 Ples Bory, vystoupení skupiny starší mládeže (B16) 
20. 1. 2024 Ples Velké Meziříčí - dospělí (B20)
10. 2. 2024  Pacov, zpěvačky Anna Jirglová a Barbora Smutná vystoupily společně s Du-

dáckou muzikou Hrotovice na slavnosti 55. výročí založení folklorního sou-
boru Strážišťan konané v Komunitním centru Pacov. 

10. 2. 2024 Ples Zbýšov – dospělí (B20)
17. 3. 2024 Vlkov, karneval – skupina Maláčci
24. 3. 2024  Brno, Černovický zpěváček – přihlášeni byli: Jan Jingl, Julie Krejčí, Ivana Ma-

tějů, Veronika Jirglová, Anežka Muzikářová (také článek do Zpravodaje)
19. 5. 2024  Březské, dívky se zapojily do Svatodušní obchůzky královniček, účast také 

skupina dospělých (B20)

Společné foto.  |  Foto: Marie Hamříková
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25. 5. 2024  Brno Modřice, „Dětské folklorní setkání Modřice 2024“, skupina starších 
dětí B15 a skupina přípravka 

25. 5. 2024 Brno Líšeň, Setkání folklorních souborů – dospělí (B20)
11. 6. 2024  Velká Bíteš, vystoupení pro děti a učitele Dětské psychiatrické léčebny – 

skupina Přípravka
15. 6. 2024 Havlíčkův Brod, účast na „Festival Kalamajka“ - dospělí (B20)
16. 6. 2024 Velká Bíteš, „Mladé Bítešsko“ - všechny skupiny Bítešanu
27. 7. 2024  Velká Bíteš, Nové Sady - taneční vystoupení na setkání rodáků – skupina 

Přípravka
1. 9. 2024 Bory, vystoupení na pouti v obci Bory - skupina Maláčci
7. 9. 2024 Velká Bíteš, festival „Setkání na Podhorácku“ – všechny skupiny Bítešanu
5. 10. 2024  Velké Bíteš, tančírna, taneční seminář pod vedením lektorky Šárky Nohové, 

všechny skupiny v čase 9.00 – 15.30 hod., dohled Šárka Prokešová, Dana 
Jirglová, Petr Mašek, Věra Pospíšilová a Silva Smutná

2. 11. 2024 ples Vlkov – dospělí (B20)
29. 11. 2024  Velká Bíteš, KD, výňatek ze sobotního folklorního představení „Na bíteš-

ském jarmarku“ + soutěžní pásmo „Vyzkoušíme si Vás...“
30. 11. 2024  Velká Bíteš, KD, scénický folklorní pořad „Na bíteššském jarmarku“ - všechny 

skupiny Bítešanu 
14. 12. 2024  obohatil zpíváním koled Vánoční jarmark na Masarykově náměstí a rozsví-

cení světýlka u Cukrárny u Zdubů

Jak si můžete povšimnout, některé dny zvládl Národopisný soubor Bítešan i dvě akce na 
různých místech. Na velkých akcích připravených pro obyvatele Velké Bíteše spolupracují 
všechny skupiny a zapojí se i děti a učitelky z obou mateřských škol. Všem těmhle obě-
tavým lidem patří velký dík. Děkujeme moc paní Věře Pospíšilové, že nás krásně obléká,  
městu Velká Bíteš za podporu a v neposlední řadě všem muzikantům a zpěvačkám,  
bez nichž by tohle vše vůbec nemohlo vzniknout.

Těšíme se na další rok, v kterém doufáme, že opět prožijeme obyčeje na Podhorácku  
v doprovodu písní a tanců.

Kolektiv vedoucích skupin Bítešanu

ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMU 

První adventní neděli 1. prosince v 17.00 hodin jsme za účasti starostky města Ing. Mar-
kéty Lavické, ředitele Klubu kultury Ing. Josefa Jelínka a p. faráře Milana Vavry rozsvítili 
vánoční strom na Masarykově náměstí ve Velké Bíteši. Již počtvrté zdobí náměstí vedle vá-
nočního stromu také vyřezávaný betlém od bítešského řezbáře Lubomíra Laciny s vánočním 
zvonem, tentokrát i s novými třemi postavami. Poznáte, které to jsou? Součástí je již také 
oblíbená Ježíškova pošta.

V kulturním programu vystoupili Bára Smutná, Martin Neufuss a žáci ze ZUŠ Velká Bíteš. 
V rámci adventního zpívání se také poprvé rozsvítila číslice „1“ na dveřích radnice. 
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Za ozvučení i osvětlení děku-
jeme Aloisi Špačkovi a Milanu 
Vodičkovi i  všem účinkujícím  
a návštěvníkům, kteří se v tak 
hojném počtu přišli podívat. Dě-
kujeme také Zdeňku Balášovi  
z Lunch servis s.r.o. za přípravu  
i dovoz svařeného vína a teplého 
čaje, Technickým službám za do-
voz i výzdobu stromu, za instalaci 
betlému a panu Lubomíru Lacinovi 
za vyhotovení dalších nových vyře-
závaných postav do betlému. 

Josef Jelínek, Informační centrum a Klub kultury

„SIRÉNY NA CESTÁCH“

V úterý 3. prosince se v kulturním 
domě ve Velké Bíteši uskutečnila zá-
bavná talk show ženské trojice hereček  
a zpěvaček Sandry POGODOVÉ, Jitky AST-
EROVÉ a Lindy FINKOVÉ s názvem „Sirény 
na cestách“. Jejich neotřelý smysl pro 
humor a vzájemná chuť si ze sebe utaho-
vat rozhodně přítomné pobavilo. Pořad 
byl plný šťavnatých vyprávění a historek 
ze zákulisí natáčení a divadelního světa. 
To vše bylo doplněno šansony a písněmi 
z muzikálů. Byl to velmi příjemný a na-
prosto dokonalý program, na který bu-
dou přítomní návštěvníci dlouho vzpo-
mínat s úsměvem na tváři. Po skončení pořadu jako bonus nechyběla autogramiáda knih, 
které dámy napsaly.

Silvie Kotačková, Informační centrum a Klub kultury

VÁNOČNÍ TURNÉ 2024 – PETR BENDE & BAND 

V kulturním domě ve Velké Bíteši se ve středu 11. prosince uskutečnil již tradiční Vá-
noční koncert Petra Bendeho s kapelou. Koncert měl opět tu pravou sváteční atmosféru.  
Zazněly zde autorské, světové skladby i oblíbené vánoční koledy Petrem upravené. Zazněla 
zde také poprvé nová píseň „Pár tajných souřadnic“, kterou Petr oznámil radostnou udá-
lost. Opět zahrála již tradičně oblíbená cimbálová muzika Gromba pod vedením cimbalisty 

Rozsvícení stromu.  |  Foto: Lukáš Dolíhal

Z autogramiády.  |  Foto: Silvie Kotačková
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Michala Grombiřika. Jako speciálního hosta 
si Petr v letošním roce na své Vánoční turné 
pozval známého herce, komika a písničkáře 
Tomáše Matonohu, který měl na tomto turné 
poprvé své stand-up představení. Společně si 
s Petrem spolu i zazpívali, vznikla zde úplně 
nová společná píseň, složená z pěti slov,  
které určilo obecenstvo. Myslím, že se to pá-
nům velmi povedlo. Tomáš Matonoha byl 
skvělý improvizátor a děly se zde i věci zcela 
nepřipravené. Bylo to příjemné a milé oboha-
cení vánočního koncertu. 

Již tradičně zde nechyběl místní pěvecký 
sbor Poupata ze Základní umělecké školy ve 
Velké Bíteši a Špunt Band ze Zbraslavi. 

Po koncertě si mohli návštěvníci koupit pro-
pagační materiály, CD, DVD, plakát nebo se s Petrem vyfotografovat a mít tak pěknou vzpo-
mínku na krásný koncert. 

Silvie Kotačková, Informační centrum a Klub kultury

SMETANOVO TRIO NÁS NADCHLO

V prosinci jsme měli tu čest vyslechnout si koncert Smetanova tria, které nám zahrálo  
v našem Bítešském půlkruhu. Sešli jsme se v solidním počtu asi 55 posluchačů, kteří vy-
tvořili hezkou atmosféru pro hráče. Opět potěšila přítomnost nejmladších, což nezůstalo  
bez povšimnutí a bylo pochváleno ze strany tria. O triu i jeho programu jsem se již rozepsal 
ve své pozvánce a nebudu se tedy již opakovat. Jen si připomeňme členy tria: Jitka Čechová 

Z autogramiády.  |  Foto: Silvie Kotačková

Z koncertu.  |  Foto: František Kratochvíl
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– klavír, Markéta Janoušková – 
housle a Jan Páleníček – violon-
cello. Jak jsem již psal, Smeta-
novo trio patří mezi naše nejlepší 
komorní uskupení a návštěvníci 
koncertu to jistě můžou jen po-
tvrdit. Zmiňovali, že se právě vrá-
tili z turné po celém světě, tak si 
můžeme vážit, že zavítali i k nám 
a my jsme měli možnost si naživo 
vyslechnout jejich koncert. Snad 
ani netřeba říkat, že všichni tři 
podali virtuosní výkony, na čemž 
jsme se nemohli než shodnout. 
Ukázali, že mají své hudební ná-
stroje pevně v rukou a naprosto slouží hudebnímu projevu. Co se týče programu večera, 
snad jen znova vypíchněme Antona Arenského, s jehož hudbou nejsme obeznámeni.  
Jeho trio d moll bylo opravdu fantastické a jen se potvrdilo, co jsem již psal v pozvánce. 
Hudba vskutku kompozičně propracovaná a nádherně zvukomalebná. Určitě si znova po-
slechnu a budu s chutí objevovat i jeho další tvorbu. Byli jsme opravdu mile překvapeni 
jeho hudbou a jen rukou osudu je jeho tvorba ve stínu jeho známějších žáků (Rachmaninov, 
Skrjabin). Arenského dílo není nikterak rozsáhlé, poněvadž umřel celkem mlád ve věku  
44 let. Nicméně tvořil celkem bohatě a zanechal za sebou nemalý soubor skladeb v oblasti 
hudby komorní, klavírní, orchestrální a další. Doporučuji navštívit YouTube, kde najdeme 
spoustu jeho klavírní tvorby i s notami pro hudební nadšence. Jeho další tvorba je zde též 
zastoupena jakož i na známých hudebních knihovnách. Publikum i trio odcházelo z kon-
certu nadšené a spokojené. Všem děkujeme za účast a těšíme se na lednový koncert zpě-
vačky Elišky Weissové. V novém roce přeji všem pevné zdraví a jasnou mysl. 

Ondrej Sedlák

DRAMATICKÝ SOPRÁN ZAHÁJÍ V BHP ROK 2025

Bítešskému hudebnímu půlkruhu není sopránový recitál cizí, ale v programu se objevuje 
jen zřídka. O to více lze doporučit nadcházející novoroční koncert. Připomeňme si soprani-
stky v Půlkruhu: už v první sezóně to byla Alexandra Spurná s manželem Vojtěchem (cem-
balo). V desáté sezóně „zasólovala“ před PSMU Markéta Mátlová, v jedenácté nám zazpívala 
Zdeňka Kloubová s Jitkou Čechovou, osmnáctá sezóna přinesla Helenu Tamelovou s kyta-
ristkou Irenou Babáčkovou, v roce 2016 Martinu Macko v uskupení Belladona Trio a před 
šesti lety Alici Ondrejkovou s barokním repertoárem sdružení Ensemble Serpens Cantat.  
Která sopranistka se vám vryla do paměti nejvíce?

Eliška Weissová vystudovala zpěv na Konzervatoři v Brně a na pražské AMU u René Tučka. 
Absolvovala rovněž mistrovské kurzy u Naděždy Kniplové a Petera Dvorského. V současné 

Z koncertu.  |  Foto: Otto Hasoň
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době spolupracuje s prof. Irmgard Boas. S úspěchem se zúčastnila několika pěveckých 
soutěží. Od roku 2006 působí jako stálý host opery v Národním divadle v Praze, Plzni,  
Ústí nad Labem, Opavě, Brně, Ostravě a Košicích, kde ztvárnila řadu mezzosopránových rolí.  
V poslední době zaujala mezinárodně svým debutem ve Vídeňské státní opeře jako Kostel-
nička (Její pastorkyňa) a ve stejné roli ve Welsh National Opera. V letošní sezóně se tam vrací 
jako Milada (Dalibor). V zahraničí dále hostovala v irském Wexfordu, ve Francii, ve Slovinském 
národním divadle, v Německu, Itálii, ve Slovenském národním divadle a v Abu Dhabi.

V roce 2018 úspěšně změnila obor a jako dramatický soprán debutovala v roli Giorgetty 
(Il Tabarro) v Národním divadle v Bratislavě. Následovala řada dalších rolí, například Li-
buše v Severočeském divadle Ústí nad Labem, Fata Morgana (Láska ke třem pomerančům)  
a Ortruda (Lohengrin) v Národním divadle v Praze, kde v únoru 2020 debutovala jako Tu-
randot (Turandot) a v září 2020 jako Abigaile (Nabucco). V říjnu 2021 debutovala jako 
Isolde (Tristan a Isolda) v Severočeském divadle Ústí nad Labem.

Jako doprovod si Eliška Weissová zvolila Ladislavu Kaspříkovou. Tato vynikající ko-
repetitorka po absolutoriu konzervatoře a AMU začala působit v roce 1997 na téže škole 
jako externí pedagožka, později jako řádná asistentka a od roku 2008 jako docentka.  
Spolupracuje nejen se studenty katedry zpěvu a operní režie, ale koncertuje i s renomova-
nými pěvci. Mezi své velké úspěchy řadí recitál s Janem Morávkem na Pražském jaru 2012  
a ocenění za doprovod na Mezinárodní pěvecké soutěži Antonína Dvořáka v roce 2016.

Doporučuji přečíst si superlativní kritiky na stránkách eliskaweiss.com. Hlavně však nezapo-
meňte přijít v úterý 7. ledna 2025 v 19.00 hodin do kulturního domu ve Velké Bíteši. Čekají nás Bib-
lické písně a árie Rusalky Antonína Dvořáka, árie Isoldy Richarda Wagnera, árie Tosky (G. Puccini), 
Lady Macbeth (G. Verdi) a proroctví Libuše Bedřicha Smetany. Navíc ještě Dvořák, Liszt a Chopin 
pro sólový klavír. Ještě jednou opakuji: 7. ledna v 19.00 h. večer.

Otto Hasoň

PŘEDNÁŠKA MANŽELŮ MÁROVÝCH V BÍTEŠSKÉM MUZEU  
SRÍ LANKA

Koncem měsíce ledna se s námi opět přijedou podělit o své zážitky z cest Alena a Jirka 
Márovi. První přednášku v letošním roce si městské muzeum a městská knihovna pro zá-
jemce připravili na středu 29. ledna od 17.00 hodin ve velkém výstavním sále muzea na 
Masarykově náměstí 5.

Cestovatelé Alena a Jirka Márovi se při své poslední cestě vypravili na Srí Lanku. Podařilo 
se jim vylézt na špičku ikonické věže Ambuluwawa? Co se dozvěděli o životě obyčejných 
lidí, pěstování čaje nebo zvláštním druhu rybolovu? Měli strach při setkání s divokou zvěří?  
Jak jim chutnalo místní jídlo? Co se nachází na konci světa? Nejen na to nám přijdou od-
povědět do bítešského muzea. Promítané fotografie a videoukázky doprovodí humorným  
i dramatickým komentářem.

Jiří Mára je autorem cestopisných knih a dokumentárních filmů z různých koutů světa.

Ivo Kříž, Městské muzeum
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POZVÁNKA DO MĚSTSKÉ KNIHOVNY

20. ledna od 9.00 – 17.00 hod. HraníFest
Vážení rodiče, milé děti, opět po roce vás zveme 

na hravý den do knihovny. Společně s MC Bítešáček 
jsme pro vás naplnili knihovnu nejrůznějšími hrami 
a hračkami. Vyzkoušet si můžete magnetické i jiné 
stavebnice, hravé rébusy, hlavolamy a deskovky. 
Malé děti zabavíte v razítkovací dílničce, starší si 
mohou vyrobit dekorace ve výtvarné dílničce. 

Otevřeno bude v čase 9.00 – 11.00 hodin  
a 12.00 – 17.00 hod. Přijít můžete kdykoli, není nutné nahlašovat účast.

27. ledna Bookstart 
(čtení a hraní pro děti a rodiče v knihovně) 
0 – 3 roky od 9 hod., 3 – 6 let od 15 hod.
„Děti se mají v knihách macerovat!“

Pojďte s námi objevovat svět knih. Pro vaše 
děti připravujeme setkání na nejrůznější témata,  
při kterých vám představíme novinky ze světa dět-
ské literatury, tipy na zábavné hraní s knihami. 
Strávíme společně čas v podnětném prostředí 
knihovny, přečteme si nebo zahrajeme kouzelné 
příběhy, pohrajeme si a budeme vyrábět.
Pro nejmenší děti je program připraven 27. 1.  
od 9.00 hodin.
Pro děti od 3 let 27. 1. od 15.00 hod.

Virtuální univerzita třetího věku se blíží!
Vážení senioři,

rády bychom vás pozvaly ke studiu na Virtuální 
univerzitě třetího věku. Tento projekt nabízí je-
dinečnou příležitost pro celoživotní vzdělávání. 
Vzdělávací programy jsou pečlivě sestaveny tak,  
aby podporovaly všeobecný rozvoj, rozvíjely vaše 
zájmy a umožnily vám udržovat aktivní a naplněný 
život. Kromě získávání nových znalostí vám studium 
poskytne i příležitost k potkávání, zastavení a po-
povídání s lidmi, kteří mají obdobné zájmy. 

Virtuální univerzita je určena všem zájemcům se 
statusem důchodce, případně invalidní důchodce 
bez rozdílu věku a bez ohledu na dosažené vzdělání. 
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Díky moderním technologiím se můžete zúčastnit přednášek, seminářů a diskuzí, a to vše, 
aniž byste museli cestovat.
Bližší informace: Jarní semestr 2025
Název kurzu: Naše lesy
Kurz posluchačům představí nejznámější i méně známé jehličnany i listnaté stromy,  
se kterými se můžete setkat v našich lesích.
Termíny přednášek: čtvrtek 9.00 – 11.00 hod. v čítárně městské knihovny 
6. 2., 20. 2., 6. 3., 20. 3., 3. 4., 17.4.

Maximální počet účastníků: 20
Přihlašovat se na tento semestr můžete již nyní v městské knihovně, ať již osobně,  
na tel. 566 789 350 nebo emailem: info@knihovnabites.cz.
Zápis do kurzu: bude probíhat po zhlédnutí první přednášky 6. 2., kdy se posluchači mohou 
rozhodnout, zda se výuky tento semestr účastní. Účastník vyplní přihlášku a zároveň uhradí 
poplatek za celý semestr: 400 Kč
Výukové materiály ke studiu obdržíte v knihovně.

Katka Bartošková, Monika Ulmanová

SOUTĚŽ PRO ČTENÁŘE ZPRAVODAJE
Znáte své okolí? 

Je tu další hádanka z okolí Velké Bíteše. Napište nám na e-mailovou adresu 
program@bitessko.com nebo na tel. č. 607 007 620 správnou odpověď na uvedenou 
otázku. Uzávěrka odpovědí je 15. 1. Vylosujeme a odměníme dva z vás se správnou od-
povědí. Tu všem čtenářům prozradíme v následujícím čísle Zpravodaje města Velké Bíteše.

Otázka pro tento měsíc:
Které tři nové postavy,se objevily  
v betlému od p. Laciny na Masary-
kově náměstí? 

V prosincovém Zpravodaji byla 
uveřejněna lávka přes Bílý potok, 
která spojuje ulice Pod Hradbami  
a Za Loukama.

Členové redakce Zpravodaje dne 
13. prosince vylosovali ze správ-
ných odpovědí dva výherce. Těmi se 
stali: Pavel Krupička a Lukáš Teplý.

Výhercům, kterým byla předána malá pozornost, gratulujeme. 
 Redakce

Které tři nové postavy se objevily v betlému od p. Laciny  
na Masarykově náměstí?  |  Foto: Silvie Kotačková
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KNIŽNÍ NOVINKY NA LEDEN 2025

Rok 2024 skončil, už tedy listujeme prvními stránkami nového kalendáře. V něm se po-
stupně začínají rýsovat další výzvy, předsevzetí a plány. Vykročme tou pravou nohou do 
roku 2025. Čeká nás spousta práce, není proč otálet. 

Na nějaké výčitky či pokání už nezbývá čas. I když… Jedno Pokání, které si dokonce 
můžeme jen půjčit a potom je s čistým svědomím zase vrátit na původní místo, by se našlo 
např. v Městské knihovně ve Velké Bíteši. Na svědomí je má česká spisovatelka a scénáristka 
Markéta HARASIMOVÁ. 

Novinkou v knihovně je také Záhadná oběť. Jedná se o pátý díl ze série s názvem 
Kate Marshallová. Autorem není nikdo jiný než Robert BRYNDZA. Soukromá detek-
tivní kancelář Kate Marshallové a Tristana Harpera se tentokrát zaměří na prozatím 
nedořešený případ z roku 1988, kdy z chudinské londýnské čtvrti zmizela školačka 
Janey Macklinová. 

Pozor, v knihovně můžeme narazit také na Náměsíčníka! Možná je to jen obyčejný mladý 
muž, ale také by to mohl být vrah, anebo svědek masakru. To my zatím nemůžeme vědět 
a on sám si nic nepamatuje. Pravdu určitě znají manželé Ahndorilovi, známí pod pseudo-
nymem Lars KEPLER, a určitě ji dříve či později odhalí i detektiv Joona Linna. Ten se to-
tiž případu ujme. A nebude na to sám – o pomoc požádá svého přítele Erika Mariu Barka,  
aby prostřednictvím hypnózy zjistil něco víc…

V bítešské knihovně nově najdeme také knihu Friedrich řečený Bedřich od české spi-
sovatelky, scénáristky a redaktorky Mileny ŠTRÁFELDOVÉ. Líčí život Bedřicha Smetany,  
přibližuje jeho dobu a příběhy mnoha jeho zajímavých současníků. Autorka se mj. zamýšlí 
nad důvody, proč byl Smetana tolikrát propagandisticky zneužit.

Někteří čtenáři před cestami do minulosti upřednostní trek po Nepálu. Průvodkyněmi se 
stanou Pavlína ADAM a její americká parťačka Sarah. Ty se v roce 2022 pustily do dobro-
družství nazvaného Great Himalaya Trail. Trasu dlouhou 1700 km, považovanou za nejtěžší 
dálkový trek na světě, absolvovaly jako první plně ženský tým v historii a jako vůbec první 
ji prošly v období monzunů. Kdo si chce trek pomyslně absolvovat s nimi, může sáhnout po 
knize Holky napříč Nepálem.

A nyní se pustíme do vyjednávání. Nejtemnějšími zákoutími zločinu, místy, kde se unáší, 
vyhrožuje a požaduje výkupné, nás provede Martin MORAVEC a Adam Dolník: Svět elitního 
vyjednavače.

Švédský spisovatel Sven NORDQVIST by mohl pro změnu zase mladším čtenářům vylí-
čit, Jak Fiškus zahnal Pettsonovy chmury. Ty padly na dědu Pettsona počátkem podzimu.  
Má špatnou náladu a nechce se mu nic dělat. Budeme věřit, že se kocourkovi nakonec po-
daří jej rozveselit.

Také bychom se mohli pokusit porozumět řeči zvířat. Supermáňa Ester STARÉ to totiž 
také umí! Takže se nemůžeme nechat jen tak zahanbit! Supermáňa a velká psí láska je 
volným pokračováním knihy SuperMáňa. Stejně jako první díl je i tento vysázený písmem 
Dyslexie s odstíněnými celky. Díky tomu si můžou začínající čtenáři zlepšit techniku čtení. 
Prostřednictvím přiloženého sešitu si posléze ověří, jak dobře čtenému textu porozuměli.
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Česká spisovatelka Sandra DRAŽILOVÁ ZLÁMALOVÁ vydala čtvrtý díl ze série Čert Zbrklík, 
a sice knihu Zbrklík a čaroděj Kazičas. Málokdo tuší, že čerti mají nejraději poslední den 
v roce: bujaré veselí, vůni kouře a síry a ohlušující rachot petard a rachejtlí. Jenže pak se 
stane, že čas začne běžet pozpátku. A tak se čert Zbrklík musí vydat na dobrodružnou zá-
chrannou výpravu do Země Věků.

Pekelně veselý rok, v němž čas poběží, jak má, případně trošku pomaleji, vám přeje

Šárka Dohnalová

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ 

VELKÁ BÍTEŠ V ADHR ÚSPĚŠNÁ

V pátek 29. listopadu na slavnost-
ním vyhlášení výsledků Ankety dob-
rovolní hasiči roku převzalo čestné 
ocenění 25 jednotek a 25 sborů dob-
rovolných hasičů z celé České repub-
liky. Tento významný titul udělila Od-
borná porota Ankety již po čtrnácté. 
Prestižní skleněnou helmu, která je 
symbolem Ankety, si z brněnského 
Bobycentra odneslo deset oceněných 
s největším počtem hlasů. Díky dlou-
holetým partnerům Ankety obdrželi 
finalisté na prvních třech místech 
kromě ocenění i finanční a věcné dary 
v hodnotě přesahující 2,4 miliony ko-
run. V rámci letošního 14. ročníku po-
řadatelé zaznamenali rekordní zájem 
veřejnosti o hlasování. Příběhy ze zá-
sahů a činností letošních finalistů pro-
jevilo zájem přes 130 tisíc unikátních 

návštěvníků stránek. Společně s hlasováním prostřednictvím webového formuláře a SMS 
bylo odevzdáno téměř 70 tisíc platných hlasů, což je nejvíce v historii Ankety. Mezi finalisty 
v kategorii zásahových jednotek obcí oblasti jižní Morava a Vysočina byli i dobrovolní hasiči 
z Velké Bíteše, kteří obdrželi od hlasující veřejnosti 1.090 hlasů, což je vyneslo na 3. místo. 
Kromě věcných cen obdrželi velkobíteští hasiči i šek v hodnotě 45.000 Kč. Blahopřejeme!

Luboš Zeman, starosta Okresní sdružení hasičů 

Předání cen.  |  Foto: Archiv SDH
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ZPRÁVY Z FARNOSTI 

Kronika farnosti 2024
7. 1. Tříkrálový koncert v Bíteši, Tišnovský komorní orchestr.
14. 1. Sbírka na Ukrajinu.
27. 1. Farní ples farnosti Velká Bíteš v kulturním domě.
2.–4. 2. Víkendovku pro děti ve Slavkově u Brna uspořádala naše mládež.
7. 2. První mše svatá pro děti, bývají ve středu 1x měsíčně.
18. 2.  Svatomichalská gregoriánská schola doprovodila o 1. neděli postní mše svaté  

v Bíteši a v Březí. Oprášili jsme si trochu latinu, mateřskou řeč církve.
18. 2. Adorační den farnosti za diecézi v kostele v Bíteši.
25. 2.   Postní duchovní obnovu při bohoslužbách o 2. neděli postní vedl P. Jan Kříž  

z Velkého Meziříčí.
1.–3. 3. Děkanátní setkání ministrantů na faře v Heřmanově.
2. 3. První brigáda na faře, stěhování věcí z půdy, demontáž ohradní zdi.
24. 3. Velikonoční příběh, úžasné představení bítešské mládeže na Květnou neděli.
29. 3. Velkopáteční křížová cesta městem.
4. 4. Otevření prázdné hrobky pod zákristií ve velké Bíteši.
27. 4.  Diecézní pouť ministrantů v Rajhradě s účastí našich ministrantů. 12. 5. V Bíteši 

přijalo 27 dětí 1. svaté přijímání.
13. 5.  Opravy fary postoupily natolik, že akce na faře se již nekonají. Setkání s o. Mi-

lanem, který bydlí v soukromí, je možné telefonicky nebo po bohoslužbách  
v kostele. Stěhování vybavení fary do hospodářských budov a k rodinám.

17. 5. Při páteční mši sv. byly požehnány ratolesti pro Královničky.
2. 6. Mše sv. k 130. výročí založení SDH v Březí, celebruje otec Blažej Hejtmánek.
2. 6.  Pohádkového lesa se účastnilo 235 dětí, poděkování členům Kolpingu za pří-

pravu.
14. 6. Ministrantský táborák po mši sv. na farní zahradě.
16. 6. Pouť u sv. Antonína u kaple v Bíteši.
18. 6. Svatodušní modlitební vigilie.
23. 6.  Pouť v Bíteši k sv. Janu Křtiteli, slouží o. Bohumil Poláček, sbírka na stavbu 

farního sálu.
23. 6. Pouť v Přibyslavicích, průvod s požehnáním obci.
23. 6.  Varhanní koncert v kostele v Bíteši: Petr Eben „Okna podle Marca Chagalla“, 

varhany Alfred Habermann, trumpeta Jakub Jírů.
6.–13. 7. Mladší farní tábor pro děti 1. – 5. tř. v Heřmanově.
12.–24. 7. Starší farní tábor pro děti 6. – 9. tř. u vesnice Vídeň.
28. 7. Pouť u Jakoubka v Přibyslavicích, mši sv. u kaple sloužil o. Bohumil.
4. 8. Pouť v Březském u kaple sloužil P. Jan Patty Pavlíček.
25. 8. Pouť v Košíkově.
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31. 8. Bíteš hledá borce.
1. 9. Bítešské hody, poděkování za úrodu, krojovaná mše sv.
8. 9. Bítešské hody, krojovaná mše sv., sbírka na stavbu farního sálu.
11. 9. Mše pro děti na zahájení školního roku s žehnáním školních tašek.
15. 9. Pouť Jména Panny Marie v Březí.
27.–30. 9. Kolping - návštěva v Schrobenhausenu.
1. 10.  Svatováclavská pouť v Níhově před kaplí sv. Václava, zpíval sbor dětí a dospě-

lých z Níhova, sloužil P. Blažej Hejtmánek.
13. 10. Sčítání účastníků bohoslužeb.
13. 10. Maminky uspořádaly akci „Sušenky pro sál“ a vybralo se 18.470 Kč na farní sál.
20. 10.  Misijní jarmark uspořádali farníci v Březí. Vynesl 7.267 Kč, sbírka v kostele na 

misie byla 9.898 Kč. Ve Velké Bíteši se vybralo 35.721Kč.
21. 10.  Setkání pastoračních rad děkanství ve Velkém Meziříčí se účastnili i zástupci 

našich farností.
24. 10. Koncert Godzone na výstavišti v Brně.
7. 11. První setkání nově vznikajícího spolča pro mladé.
10. 11. Večer chval se zpěvem dětí a mládeže v zaplněném kostele.
17. 11.  V rámci bohoslovecké praxe v naší farnosti přijel na první víkend bohoslovec 

Václav Zelinka, který se bude účastnit života farnosti jako přípravu na kněžství.
23. 11. Děkanátní setkání mládeže v Křižanově.
24. 11. Sbírka na farní sál vynesla rekordní částku 44.785 Kč.
29. 11.  Otec biskup Pavel Konzbul s generálním vikářem Pavlem Kafkou navštívili bíteš-

skou faru, prohlédli si staveniště farního sálu a opravy na faře.
5. 12. Mikulášská nadílka pro děti v kostele v Bíteši, účast 90 dětí s rodiči.
7. 12. Roráty pro děti a školáky v adventu každou sobotu v 7.00 hodin se snídaní v ZŠ Lípa.

Setkání rodičů s dětmi na přípravě k 1. sv. přijímání 2024.  |  Foto: Archiv farnosti
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PROGRAM FARNOSTI
Pravidelné bohoslužby ve farním kostele: neděle v 8.00 a v 9.30, středa v 18.00,  
čtvrtek v 8.00, pátek v 18.00, sobota v 7.30. Svátost smíření před každou bohoslužbou.

1. 1. Nový rok 2025, mše jako v neděli 8.00 a 9.30.
5. 1. Tříkrálový koncert, Tišnovský komorní orchestr, 17.00 kostel.
8. 1. Mše pro děti a školáky, středa v 18.00.
12. 1. Svátek Křtu Páně, závěr vánoční doby, mše 8.00 a 9.30.
22. 1. Mše pro děti a školáky, středa v 18.00.
29. 1. Deskovky s Kolpingem, škola Lípa 17.00-20:00.
30. 1.–2. 2. Zimní minitábor pro děti Heřmanov.

Pomozte nám provést přístavbu farního sálu.
Přispět můžete na účet: Římskokatolická farnost Velká Bíteš
6641305389/0800
nebo přes QR kód 

Na požádání vystavíme potvrzení o daru ke snížení základu daně. Všem dárcům děkujeme!

Kontakty: Farář P. Milan Vavro, mobil +420 604 280 160, e-mail: velkabites@dieceze.cz, 
Římskokatolická farnost Velká Bíteš, Kostelní 71, 595 01 Velká Bíteš, 
Informace: www.farnostvelkabites.cz

HISTORIE 

HISTORIE VELKOBÍTEŠSKÝCH DOMŮ
Seriál o domech a jejich majitelích na náměstí, v ulicích i na předměstích Velké Bíteše 
zabývající se dobou před polovinou 20. století. Nyní ulice ZA LOUKAMA, čp. 176:

V roce 1594 držel dům Kříž Mlynář. Pravděpodobně byl jedním ze synů Ondřeje 
Mlynáře (†asi 1606), který držel Horní mlýn v Lánicích. Kříž žil ještě v roce 1622,  
kdy mu na mlýně ještě stále náležel dědický podíl k dobírání (z původních 80 ještě  
33 zlatých). Jeho synové Martin a Pavel Křížovi prodali roku 1637 své příbuzné Barboře 
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Mlynářce tři role za devět zlatých rýnských. Asi tehdy zdědil zmíněný syn kovář Martin 
Kříž „na Malé Straně grunt zpustlý s zahradou“. Jelikož tento neměl v úmyslu se tu usa-
dit, prodal roku 1641 „skrze velikou potřebu svou takový grunt a již pusté místo“ za šest 
zlatých rýnských hotově, a to „podle smlouvy náležitý“.

Kupující sedlář Martin Kebl v době demografického a ekonomického úpadku  
v třiadvacátém roce třicetileté války zajisté neměl v úmyslu tento „požár“ vystavět.  
Od roku 1626 totiž držel právovárečný dům (čp. 21) na náměstí, pročež zákupem 
malostranské domovní parcely si zajistil zahradu. Dle lánského rejstříku z roku 1674 
byl pustý dům bez rolí spjatý se jménem Vavřinec Heger. Totéž jméno bylo zmíněno 
i roku 1690 v rejstříku svatováclavského úroku, kdy úrok z „poustky“ platil syn Mar-
tina Kebla (†1680) Daniel Kebl. Je tak možné, že Heger mohl být držitelem domu  
v 16. století před Křížem Mlynářem. Předmětnou domovní parcelu zdědila po svém 
otci Martinu Keblovi na základě závěti Kateřina. Ta se měla v roce 1701 provdat  
do Vojkovic, na což obdržela od vrchnosti „vejhost“. Proto svému bratrovi sedláři 
Danielu Keblovi (náměstí 66) prodala „požár Křížovský i s zahradou na Malý Straně 
ležící“ za šest zlatých rýnských hotově.

K obnově domu došlo teprve roku 1755, kdy dědic Daniela Kebla (†1725) Jan Titz 
i na místě dalších dědiců postoupil pustý Křížovský grunt Jiříku Hrabíkovi. Kupující 
tím opustil záměr usadit se v Janovicích na čp. 6. Dle květnové přátelské domluvy 
měl Hrabík na „příští podzimek“ vyplatit Titzovi šest zlatých rýnských, načež mu 
měl Titz postoupit „takovou zahradu neb ten požár“. Uvedená částka byla stanovena  
„dle knihy starý“ a zároveň byla „dle starýho zápisu“ zjištěna i cena gruntu ve výši  
40 zlatých moravských. Tuto částku se Hrabík zavázal splácet obci po vejruncích  
ve výši jednoho zlatého.

O dva roky později, roku 1757, Jiřík Hrabík postoupil dům „na věčné časy“ svému 
zeti tkalci Martinu Jakešovi. „Vejminkou“ bylo, že pokud Jakeš nevyplatí své tchýni 
šest zlatých, budou společně „obsívati“ a „a on ji musí uctíti, jak povinen jest“.  
Roku 1788 Martin Jakeš již „pro sešlost svého věku“ postoupil dům dále svému zeti 

Dům čp. 176 v současnosti.  |  Foto: autor
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tesaři Jakubu Martínkovi. Nabyvatel tím převzal povinnost vyplatit obci zbývajících 
38 zlatých moravských formou vejrunků ve výši jednoho zlatého. Od svého tchána 
obdržel k užívání přikoupené dědičné role (na Zástavách pod 2 míry a Nad Rejhrad-
skejm pod 2 míry) a půl vozu s tím závazkem, že bude rodiče své manželky „živiti a na 
svým chlebě do jejich smrti míti“. Samozřejmě se zavázal i „císařské a královské daně,  
jakož i taky obecní povinnosti vybejvati“.

Jakub Martínek postoupil roku 1805 „domek i s tou při něm se vynacházející za-
hradou“ svému synovi krejčímu Františku Martínkovi. Oceněn byl na 350 zlatých,  
načež měl František vyplatit své sourozence Jakuba, Jana, Marianu a Verunu,  
každého padesáti zlatými. Otec Jakub si však ponechal „vladařství a hospodářství  
do své vůle, jakož i taky v tom starým stavení, v kterém nyní zůstává, pokojné obydlí  
až do své a manželky Rozáry smrti“. Proto si měl „nový hospodář“ na svůj náklad 
vystavět „seknici“. František Martínek ale roku 1817 vyženil dům čp. 185 (v ulici 
Zmola), který mu byl připsán roku 1823. Proto rolník Jakub Martínek roku 1830 znovu 
postoupil dům v ceně 250 zlatých svému mladšímu synovi ševci Janu Martínkovi.  
Ten tím převzal povinnost splatit dluhy, vyplatit svému staršímu bratru Františkovi za 
postoupení domu 80 zlatých a ostatním sourozencům po dvaceti zlatých. Své bratry 
Františka a Jakuba měl vyplatit tehdy, kdy by o to požádali. Dalšímu bratru Antoní-
novi měl dědický podíl vyplatit až poté, co se tento vrátí z vojenské služby. Své sestry 
Antonii, Josefu a Karolínu měl vyplatit tehdy, kdy „jedna každá svých 24 let donde“. 
Další sestra Mariana měla zůstat v domě „poněvadž ona na svoje zdraví churavá jest“. 
Ta měla svůj „kvartýr“ v domě užívat až do své smrti, načež měl tento připadnout 
Janovi. Svým rodičům měl nabyvatel vystavět „pohodlnou sekničku s kuchyňou“.  
Dále měl „ty roli, zahrada a tálová louka, slovem všechno na pole zasívat, všechno taky 
na pole kliditi, tak taky povinnosti a plac na polovicu vybejvati, pak ve stodoli každý 
svůj plac by měl neb se jemu zaopatřil. Ostatní, co se vojenského kvartýrování tejká, 
bude nastávající hospodář sám povinen na svůj náklad vybejvat“.

Od Johany Martínkové koupili roku 1848 dům za 1.180 zlatých Jan a Mariana Homo-
lovi. Jan Homola pocházel z Kněževsi na velkomeziříčském panství, Marianini rodiče 
František Kožina a Mariana rozená Kopečková drželi blízký dům čp. 179. Roku 1871  
byl dům v ceně 1.800 zlatých připsán na základě odstupní a svatební smlouvy rodákovi  
z Nových Sadů rolníku Josefu a Aloisii Šilhanům. Dle notářského zápisu zdědili dům 
roku 1902 rolník Leopold a Josefa Šilhanovi. Později roku 1931 byl dům připsán na zá-
kladě svatební a odstupní smlouvy i oddacího listu Josefu a Marii Šilhanům. V prosinci 
1950 Josef Šilhan postoupil svou polovinu tehdy nezletilému Janu Šilhanovi. Ve vlastnic-
tví rodiny Šilhanů se dům nachází dosud.

Prameny: Státní okresní archiv Žďár n. S., Archiv města Velká Bíteš, kn. č. 11787, fol. 102;  
kn. č. 11789, fol. 49, 60; kn. č. 11793, fol. 41, 66; kn. č. 11797, fol. 201–202. Katastrální úřad 
pro Vysočinu, Katastrální pracoviště Žďár n. S., pozemková kniha Velká Bíteš Lánice, č. kn. vl. 52.

Jan Zduba
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HISTORICKÉ TRATĚ VELKÉ BÍTEŠE
Seriál o historickém katastrálním území Velké Bíteše, jehož hlavními prameny jsou  
josefinský katastr z let 1785–1789 a městské pozemkové knihy. Nyní NA PSÍ HOŘE  
a U VRCHCÁBNICE.

Třiadvacátá trať předměstí Růžová 
ulice josefinského katastru s názvem 
„Na Psí hoře“ se rozprostírala mezi 
brněnskou a klečanskou pojezdnou 
cestou („zwischen der Brünner und 
Kleczaner Fuhrweg“). Začínala na Psí 
hoře („Hundberg“) a končila u Br-
něnského rybníka („Brünner Teicht“), 
jehož starší i dnešní název je Silnický 
(1). Trať zahrnovala 54 položek,  
z nichž 50 bylo rolí. Položkou č. 1 
byl kopec („Berg“) zvaný „Psí hora“,  

přes který procházela brněnská silnice a byl hnán dobytek. Zemědělsky využitelný nebyl,  
neboť na něm byly obnažené skály a poznamenán byl vodní erozí. Název „Psí hora“ je doložen 
ke stejnému místu již k roku 1414 („Huntsperg“). Jeho význam pravděpodobně poukazoval 
na problematický výstup či sestup. I nyní lze toto místo popsat jako poměrně prudký krátký 
svah mezi ulicí Hybešova a dolní částí ulice Návrší. Další položkou č. 2 byla podél téže silnice 
ležící pastvina hus, kterou také byl hnán dobytek. Její rozměry činily 55 × 7 + 39 × 13 sáhů  
(= 104 × 13 + 74 × 25 metrů). Tato šíře se přibližuje standardní šířce současné čtyřpruhé 
dálnice (28 metrů). Zároveň představuje šíři bývalé zemské brněnské silnice, ke které dospěla 
užíváním od 13. do 18. století. Čím širší byly úseky silnice, tím hůře byly tyto úseky schůdné, 
neboť v obtížněji schůdném terénu bylo nutno dřívější stopu obcházet. Položku č. 3 před-
stavovala obecní travní zahrádka o výměře 6 × 3 sáhů (= 11,4 × 5,7 metru) (2), kterou měl 
pronajatu Matěj Vala (Janovice 9). Položkou č. 4 podobně byla obecní zahrádka o rozloze  
5 × 4 sáhů (= 9,5 × 7,6 metru) (3), již měl pronajatu Matěj Valach (Janovice 8).

Čtyřiadvacátá trať předměstí Rů-
žová ulice josefinského katastru s ná-
zvem „U Vrchcábnice“ se rozprostírala 
mezi klečanskou a košíkovskou po-
jezdnou cestou („zwischen Kleczaner 
und Koschkower Fuhrweg“). Hrani-
čila s tratěmi „Na Psí hoře“ a „Přední 
plácky“. Zahrnovala 16 položek,  
z nichž 15 bylo rolí. Položku č. 1 před-
stavovala obecní podmáčená louka 
s názvem „Vrchcábnice“ („Gemeind 
Zinss Wiessen Auwar Weržabincze ge-

Josefinské tratě „Na Psí hoře“ a „U Vrchcábnice“ na leteckém snímku 
z roku 2023. Do snímku www.mapy.cz zakreslil autor.

Tratě „Na Psí hoře“ a „U Vrchcábnice“ dle josefinského katastru  
v 18. století. Do mapy stabilního katastru z roku 1825 zakreslil autor.
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nant“) (4). Její rozměry byly změřeny na 41 × 31 sáhů (= 78 × 59 metrů). Obec ji pronají-
mala dvěma sousedům podobně, jako v předchozím století. Dle soupisů platů z janovických 
obecních luk měla obec z předmětné louky či loučného ouvaru roční příjem 12 grošů (1624) 
či 28 krejcarů (1679, 1685, 1698). Louku město získalo nejspíše v důsledku koupě vsi Ja-
novice v první polovině 16. století. Název „Vrchcábnice“ pravděpodobně odkazuje na herní 
desku z příležitostně hazardní hry vrhcáby (něm. Wurfzabel). V této hře mají oba hráči po 
patnácti kamenech, kterými pohybují na základě vrhů dvou hracích kostek a zvolené strate-
gie. Největší obliby se vrhcábům v Evropě dostalo ve 13. až 15. století. Louka mohla získat 
svůj název asi v 16. století tím způsobem, že připomínala svým tvarem a dvěma uživateli 
herní desku vrhcábů.

Jan Zduba

KOHO MOŽNÁ ZNÁTE 

V rubrice „Koho možná znáte“ vám přinášíme další příběh pana Aleše Bidlase, českého pa-
ralympionika, který procestoval snad celý svět a v současné době žije v domově pro osoby se 
zdravotním postižením ve Velké Bíteši, který je po záštitou Domova bez zámku v Náměšti nad 
Oslavou. Své příběhy sepsal sám a velmi mu pomohly sociální pracovnice ze služby TaxiS so-
ciální rehabilitace a asistentky z chráněného bydlení. Devátý příběh má název „Portugalsko“.

MISTROVSTVÍ SVĚTA PORTUGALSKA BOCCIA 2002

Do Portugalska jsme opět letěli z Prahy. Přistáli jsme nejprve ve Švýcarsku a tam jsme 
přestupovali na další letadlo. Čekání na letišti bylo delší. Čekali jsme snad půl dne.  
Vybavuji si, že to na švýcarském letišti bylo moc pěkné. Nemohl jsem spustit oči od umělého 
vodopádu, který tam byl nainstalován přímo v letištní hale. Když nám bylo přistaveno další 
letadlo, byl to přímý spoj do Portugalska. Přistáli jsme v Portu.

Na letišti nás tentokrát nečekal autobus, ale taková větší bílá dodávka. Ta nás zavezla 
do města Povoa De Varzim. Bylo to asi 30 km od letiště. Ubytovaní jsme byli v moder-
ním hotelu Novotel. Byl hodně moderní vevnitř i zvenku. Vypadal jako panelový dům.  
Bylo to opravdu luxusní ubytování. Měli jsme z okna nádhernou vyhlídku na moře.  
Moře totiž bylo jen asi 50 m od hotelu. Mám moc rád pohled na moře. Tentokrát jsme zažili 
i bouřku a já poprvé viděl, jak se moře rozbouří. Šel z toho až strach. 

Když jsme se ubytovali, vyrazili jsme na obhlídku města a zmapovat terén, kam budeme 
jezdit na tréninky a co se dá ve městě podniknout.

Na mistrovství se mnou nesměl chybět Radovan se svým asistentem Petrem Horáčkem. 
Můj trenér i asistent byl v té době už můj táta. Spolu jsme zažili opravdu hodně legrace.  
Na tréninky jsme chodili do tělocvičny procházkou podél moře, cesta vedla ještě kousek 
přes město. Bylo to moc příjemné poslouchat, jak moře krásně šumí. Jednu takovou cestu 
táta zpestřil tím, že si šel do moře smočit tělo. Pochvaloval si, jak byla krásná voda.
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Byl to ten samý kolotoč, jak na předešlých soutěžích. Ráno snídaně, pak trénink v tělo-
cvičně. Rychlý oběd. Zase trénink a večeře. Možná to zní, že už mě to nebavilo, ale právě 
naopak. Mám rád, když se pořád něco děje.

Vše utíká a najednou nás čekalo samotné zahájení. Bylo to moc pěkné. Bylo to i s prů-
vodem úplně všech účastníků soutěže, včetně nás. V soutěži samotné jsme sice skončili  
v párech až na sedmém místě, ale i tak to pro nás byl velký úspěch.

Tentokrát bylo krásné zakončení soutěže. Připravili si pro nás speciální program.  
Předvedli nám portugalský folklór. Mají podobné kroje jak my u nás. Jen nejsou tak bo-
hatě vyšívané. Většina muzikantů hrála na hrozně malé kytary. A jejich tanec vůbec nevím,  
k čemu bych to přirovnal. Jedině co vím, že se mi na to moc hezky koukalo. K zakončení pro-
gramu patřila i hostina. To bych nebyl já, abych neochutnal jejich speciality. Hodně se tam 
vše vařilo z hovězího masa a jako přílohu dávali něco jako smažené bramborové lupínky. 
To bylo hodně jedlé. Nepohrdl jsem a vždy ochutnal i jejich pálivé omáčky. Můj spoluhráč 
to nedával, tomu ta palčivost vadila a já si debužíroval. Tam jsem úplně poprvé ochut-
nal portské víno. Stáčeli to tam i do lahví, když si někdo přinesl. Bylo moc dobré a s tím,  
co se prodává u nás, se to nedá ani srovnat.

Poslední dny jsme taky museli na nákupy. Tentokrát se mi tam moc líbila voňavka pro 
mamku. Měla krásný flakon ve tvaru růže, tak jsem neodolal a koupil jí to. Měla obrov-
skou radost, když jsem jí to pak předal. A já si koupil pětilitrový demižon portského vína.  
Demižon byl naštěstí z plastu, takže přežil napěchování do tašky, ale i samotnou cestu.

Jak už jsem říkal, s tátou jsme si opravdu užili hodně legrace. Celou dobu, co jsme byli 
v Portugalsku, jsme si brali džusíky a kořalky z ledničky v hotelovém pokoji a pochvalovali 
jsme si, jak nám to pěkně doplňují každý den. Tak jsme si vždy opět něco odebrali. To bylo 
pak překvapení, když jsme se šli s tátou odhlašovat z pokoje a oni po nás chtěli 80 euro 
za využívání minibaru. Táta zůstal paf, protože si myslel, že je to asi pozornost podniku,  
a hlavně už neměl žádné peníze. Já naštěstí měl schovaných ještě 100 euro, takže jsme 
dluh mohli vyrovnat. Doteď na to s úsměvem vzpomínám.

Aleš Bidlas
V příštím čísle Zpravodaje vám přineseme další příběh s názvem „Nový Zéland“. 

Redakce

SPORT 

KRAJSKÝ BODOVACÍ TURNAJ MLÁDEŽE VE STOLNÍM TENISE 
TJ SPARTAK VELKÁ BÍTEŠ

V sobotu 23. 11. 2024 se konal krajský bodovací turnaj žactva ve stolním tenisu, ve kterém 
TJ Spartak reprezentoval 1 hráč. Turnaje se zúčastnilo 32 dětí z klubů měst a obcí: Havlíčkův 
Brod, Humpolec, Jihlava, Kamenice, Přibylsav, Rudíkov, Světlá n/S., Šmolovy, Telč, Velká Bíteš 
a Velké Meziříčí. Umístění: kategorie do 11ti let: 1. místo Pěnča Josef – Rudíkov, 2. místo Svo-
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boda Jakub – Rudíkov, 3. místo Spáčilová Iveta – Humpolec. Kategorie do 13ti let: 1. místo Brož 
Pavel – Havlíčkův Brod, 2. místo Kunstar Martin – Přibyslav, 3. místo Buk Lukáš – Velké Meziříčí. 
Hráč Velké Bíteše Daniel Plocek skončil na 17. příčce. 

Lucie Zezulová za TJ Spartak 

OSTATNÍ 

25 LET SENIORKLUBU

Před 25 lety, v lednu r. 2000 bylo v kulturním domě první setkání důchodců v Se-
niorklubu, setkání, která se od té doby konají každoročně vždy třetí středu v měsíci. 
Začala aktivní činnost Seniorklubu. Jak to začalo?

Záměr založit ve Velké Bíteši Seniorklub vyšel zřejmě z Domova důchodců, kde tehdejší 
ředitelkou byla Marta Doubková. Byla to také doba, kdy různé organizace důchodců vzni-
kaly. Někdy na podzim r. 1999 jsem byl pozván jako důchodce na radnici, kam bylo po-
zváno i dalších šest důchodců z oblasti školství a kultury, Jožka Ťápal, bývalé ředitelky MŠ, 
Hela Součková a Víťa Štefková, bývalé učitelky Draha Tikovská, Světla Liedermanová  
a Anežka Vlčková, proč já, nevím. Rozhodnutí bylo rychlé, založíme Seniorklub. Ke konci 
téhož roku pozvala radnice písemně všechny důchodce na společné úvodní setkání,  
kde založení Seniorklubu bylo odsouhlaseno a byly dohodnuty podmínky pro jeho činnost:
 • Seniorklub bude volnou nečlenskou nepříspěvkovou organizací
 • řízením se pověřují, s jejich souhlasem, osoby dříve pozvané na radnici
 • přislíbena podpora města (bezplatné užívání KD, finanční příspěvek atd.)

Seniorklub začal úspěšně fungovat. Zprávu o činnosti neuvádím. V malé Velké Bíteši je známá. 
25 let je dlouhá doba, stáří je neúprosné. Tváře v Seniorklubu se mění i v úspěšném vedení Seni-
orklubu. Seniorklub žije a do dalších let mu přeji úspěšnou činnost.

Karel Smolík st.

Zleva: Světla, Draha, Hela, Anežka a Karel.  |  Foto: Archiv seniorklubu
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JAK ŠEL ČAS V SENIORKLUBU

Letos v lednu má náš klub 25 roků. Za tu dobu je to pěkná řádka schůzek, předná-
šek, výletů a vycházek. První schůzka v roce je tradičně se starostou města. Dozvíme se,  
co se ve městě děje, co se plánuje, co se daří a co se nedaří. Paní starostka Ing. Markéta 
Lavická nás také pozvala na prohlídku pivovaru, kde nás provedla a seznámila s plány na 
jeho přestavbu. Dále jsme měli přednášku na téma „Nejsou léky jako léky, aneb co jste 
vždycky chtěli vědět a báli jste se zeptat“. Přednášela PharmDr. Marcela Blahová.

V březnu proběhlo povídání s Petrou Růžičkovou o prospěšnosti chůze na naše zdraví  
a možnosti zapojení se do akce 10 000 kroků. Neméně zajímavá byla beseda  
s Mgr. Markétou Burešovou na téma „Tajemství ukrytá v rodokmenech“. Také jsme cesto-
vali s Mgr. Věrou Robotkovou. Promítání a povídání bylo z její cesty po Gruzii a Arménii.  
V červnu to bylo tradiční setkání s myslivci, kteří povídání s opékáním špekáčků oboha-
tili pěknou tombolou. Další zajímavá přednáška byla na téma „Nepravdivé informace  
a jak je rozpoznat“. V září jsme s P. Mgr. Milanem Vavro putovali Severní Makedonií, Albánií  
a Řeckem po stopách vyhnaných cyrilometodějských žáků. Bylo to poutavé povídání do-
plněné promítáním obrazového materiálu. Dalším naším hostem byl bítešský rodák, ilust-
rátor knížek, malíř Miroslav Pospíšil a jeho kamarád muzikant a zpěvák Jiří Helán. Své za-
jímavé povídání prokládali písničkami a nakonec rozezpívali celý sál. V listopadu jsme si 
zacvičili s Jarkou Loupovou, která si pro nás připravila cviky , „Aby nás klouby nebolely“. 
V prosinci nás přišli potěšit žáci ze ZUŠ Velká Bíteš. Jako vždy to bylo precizní vystoupení  
a krásný zážitek.

Podnikli jsme několik zájezdů: na jaře jsme byli v Hustopečích na Slavnostech mandlí  
a vína, dále v Českých Budějovicích na výstavě „Hobby“, cestou domů jsme si s průvod-
cem prohlédli Třeboň. V říjnu, opět s průvodcem jsme navštívili město Chrudim s muzeem 
hraček a loutek. V prosinci to byla vánočně vyzdobená Třebíč.

Jezdíme také na cyklistické výlety. Letos to bylo šest akcí a najezdili jsme přes 500 km. 
Uvedeme alespoň nejdelší výlet – byl do Dalešic a zpět – 70 km. Každý týden, za každého 
počasí, chodíme na vycházky. Někdy jenom kolem města – Chobůtky, Babinec, Letná,  
Sv. Antoníček a kolem rybníků. 

Když počasí přeje, jdeme třeba z Přibyslavic do Křoví a kolem mlýnů nebo přes Lesní 
Hluboké do Domašova, ze Zbraslavi na Zastávku, z Tasova do Jabloňova nebo do Rudy. 

Z delších vycházek to byly třeba Hamry u Žďáru nad Sázavou, „Naučná stezka“ v Borech 
nebo stezka „Velkomeziříčské mosty“. Celkem jsme nachodili 282 km.

Do klubu se nemusíte přihlašovat, jednoduše přijďte. Aktuálně vás zveme na již tra-
diční lednovou schůzku se starostkou města Ing. Markétou Lavickou. Děkujeme všem, 
kteří nám pomáhají, zejména MÚ Velká Bíteš, zaměstnancům Klubu kultury, Infor-
mačního centra, Bítešské dopravní společnosti, panu Jiřímu Raušovi a správci muzea  
Mgr. Ivo Křížovi.

Přejeme všem občanům hodně zdraví, štěstí, pohody a stálý úsměv na tváři.

Jana Požárová za Seniorklub
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ZPRÁVY ZE SPCCH

Je tu nový rok 2025. Nevíme, co nás čeká. Zda bude úspěšný jako loňský nebo zažijeme 
něco nečekaného. Ale vrátím se k roku, který právě skončil . Naše organizace už dosáhla 
počtu 250 členů. Je to opravdu hodně. Nemůžeme se zavděčit všem, aby se dostali na 
zájezdy a ostatní akce, které pořádáme. Vždyť máme členy z 34 okolních obcí. Loni jsme 
uskutečnili 5 zájezdů po památkách ČR, několikrát jsme jeli do termálů na Slovensko, 
navštívili úžasná divadelní představení v Brně. Na výroční schůzi přišlo 143 členů. A po-
vedla se i předvánoční prodejní výstava. Vystavovalo 52 šikovných lidiček. To byl chaos 
občas.... Ale se svým týmem – výborem – jsme to zvládli. Letos podle zápisů, které jsem 
podědila, to byla jubilejní 40 výstava. Už 40 let se tahle akce pořádá. Nově jsme zor-
ganizovali pro členy Posezení s písničkou, přáteli a vína skleničkou. Přišlo 105 členů. 
Je to příjemné, když něco vymyslíte, uspořádáte a pak vidíte, jak se lidé baví a zpívají. 
Je potřeba někdy vypnout. Chtěla bych, aby se podobné akce uskutečnily i v letošním 
roce. Celému výboru bych tímto chtěla poděkovat. Sama bych to těžko všechno zvládla. 
A poděkování patří i Městskému úřadu Velká Bíteš za finanční příspěvek a všem okolním 
obecním výborům, které nám finančně pomohly. Do roku 2025 bych vám všem chtěla 
popřát hodně zdraví a ve všem trochu štěstí a nám – výboru – bych přála, aby se všechny 
akce, které budeme pořádat pro vás, povedly. 

Eva Svobodová, Svaz postižených civilizačními chorobami Velká Bíteš

PODĚKOVÁNÍ

Vážení a milí účastníci be-
sedy o MUDr. Václavu Slavíkovi,  
konané dne 27. listopadu 2024  
v 10.00 hodin dopoledne v muzeu 
ve Velké Bíteši.

Na besedě jsem chtěla promlu-
vit a vám všem zřetelně a nahlas 
poděkovat. Neudělala jsem to, 
protože jsem byla plná dojetí  
a měla jsem co dělat, abych udr-
žela emoce a slzy v očích.

Děkuji vám pamětníkům za vaše 
vyprávění, vzpomínky, příběhy. 
Vyjadřovali jste veliké díky, hlubokou úctu, osobní čest a vděk člověku, který zemřel  
před téměř 70ti lety. Vyslechla jsem živoucí důkazy o zachráněných životech a zdraví,  
o předčasně narozených dětech, těžkých porodech, nemocech, o pomoci v těžké době,  
o vysokém morálním kreditu, o podpoře mládeže a vzdělávání, obětavosti, odvaze,  
dobrotivosti a mnohém dalším. Pochopila jsem, že V. S. byl výjimečná osobnost,  

MUDr. Václav Slavík.  |  Foto: Archiv autorky
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jež zanechala ve Velké Bíteši velikou profesní, společenskou i mravní stopu a já jsem 
nositelka ¼ jeho krve. Jeho rodiče byli moji praprarodiče. Narodila jsem se na stejném 
statku a vyrostla na stejném dvoře jako váš pan doktor V. S. Srdečné setkání s vámi bylo 
pro mne mimořádné, nesmírně obohacující, podnětné a inspirativní. Setkání, na které ni-
kdy nezapomenu. Těžko slovy vyjádřit, jak moc mi to dalo. Děkuju každému z Vás i osudu.

Zvláštní a vřelé poděkování patří paní starostce Ing. Markétě Lavické, která celou akci 
nastartovala, paní Janě Požárové, která akci dala do pohybu, a panu Mgr. Ivo Křížovi, 
který podal pomocnou ruku a zázemí.

Děkuji vám všem a přeji pevné zdraví.
Marie Pešková, rozená Slavíková

PODĚKOVÁNÍ

Dne 12. prosince 2024 jsme v Domově 
pro seniory přivítali pracovníky firmy 
STERIS AST CZ,s.r.o. Firma věnovala na-
šim klientům ovoce a různé sladkosti. 
Při společném posezení u kávy si všichni 
zúčastnění vyměnili svoje zkušenosti.  
Setkání bylo velice příjemné a přínosné 
pro všechny. Za všechny ještě jednou dě-
kuji a přeji všem příjemné svátky a hodně 
zdraví do nového roku.

Roman Jakubů, provozní koordinátor 

ÚZKÁ CESTA

Nedávno jsme si na našem setkání povídali o „úzké“ cestě, ke které nás vybízí Pán Ježíš  
v bibli. Je to cesta následování Jeho v poslušnosti Božímu slovu a vede do Božího králov-
ství. Úzká cesta není úplně pohodlná, musíme si hlídat kroky, nenechat se rozptylovat,  
mít soustředěnou mysl na cestu. 

V noci po tomto setkání jsem měla zvláštní sen. Viděla jsem člověka, který jde po úzké 
pěšince vedoucí po hřebeni kopce. U nohy měl řetězem připevněnou železnou kouli.  
Jak šel, koule se převalovala z jedné strany na druhou a táhla ho dolů z kopce. Stálo ho velké 
úsilí zůstávat na cestě a také musel přemáhat bolest, kterou mu uvázaná koule svým tahem 
působila. Cítila jsem, jak chvílemi ztrácí rovnováhu. Bylo mi ho líto, chtěl jít dál, ale pomalu 
ztrácel sílu a chtěl to vzdát…

Kousek dál na té stejné cestičce šel další člověk, měl kolem kotníku malý rezavý ře-
tízek a na něm přivázanou drobnější železnou kuličku. Ta při každém kroku poskočila 
a občas ho klepla do nohy. Kráčel po cestě odhodlaně a bylo vidět, že ho ta kulička  
u nohy rozčiluje.

Ze setkání.  |  Foto: Archiv polikliniky
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Dále před ním jsem viděla ještě jednu osobu, byla veselá, šla lehce, občas si poskočila. 
Na jejím kotníku jsem zahlédla třpytivý řetízek s několika přívěsky. Byl to zajímavý a vkusný 
šperk. Když jsem se podívala blíž, viděla jsem nad kotníkem jizvu po zahojené ráně. Došlo mi, 
že tento člověk také kdysi táhl řetěz s těžkou koulí u nohy a ten mu nad kotníkem způsobil 
velké poranění. Měl radost z volného pohybu a občasné zacinkání řetízku mu připomínalo,  
z čeho byl osvobozen…

Musela jsem přemýšlet o tom, co je tou koulí, kterou si tak často vláčíme s sebou  
a která nás zraňuje a bere sílu jít dál po té správné cestě. Pro každého je to možná něco jiného. 
Může to být strach o sebe nebo svoji rodinu, sebelítost a neustálé zabývání se svými problémy 
a potřebami, touha něco dokázat a mít úspěch, neustálé pachtění se za věcmi, o kterých jsme 
přesvědčeni, že se bez nich neobejdeme…

Bůh pro každého připravil jedinečnou cestu, na které se ovšem musíme mnohému na-
učit. Tu cestu nám otevřel Pán Ježíš svou obětí na kříži. Pokud na ni chceme vstoupit,  
musíme opustit tu svou. On slíbil, že půjde s námi a dovede nás k cíli – do Božího království. 
Na té cestě je naplánováno mnoho setkání a různých příležitostí i výzev a z vlastní zkušenosti 
vím, že stojí za to se po ní vydat.

Přijďte si popovídat o tom, jak vnímáte svou životní cestu a nejen o tom. Ráda bych vás 
pozvala na naše pravidelná setkání, která se konají každou druhou a čtvrtou (případně  
i pátou) neděli v měsíci v 17.00 hodin v prostorách na Masarykově náměstí č. 5 v 1. patře  
(na pavlači). Také můžete navštívit naše webové stránky (www.ac-vm.cz).

Za Apoštolskou církev ve Velké Bíteši přeje do nového roku  
vykročení po té správné cestě Věra Pokorná

SOUHRNY USNESENÍ 

VÝBĚR Z USNESENÍ RADY MĚSTA A ZASTUPITELSTVA: 

SOUHRN USNESENÍ ZE SCHŮZE RADY MĚSTA VELKÁ BÍTEŠ Č. 60/2024 
KONANÉ DNE 18. LISTOPADU 2024

27/60/24/RM souhlasí s liniovou výsadbou 70 ks ovocných stromů na parcele č. 3367 v k.ú. Velká 
Bíteš. Dále RM pověřuje svého zástupce za město Velká Bíteš při hlasování VH podpořit návrh výboru 
HS o využití finančních prostředků na opatření v honitbě (výsadba 70 ovocných stromů).
odpovědnost: odbor majetkový termín: 31. 12. 2024
29/60/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku od společnosti AS PROJECT s.r.o., Hum-
polecká 2122, 393 01 Pelhřimov, IČ: 26095254, a uzavřít s ní smlouvu na zhotovení projektové 
dokumentace stavební části projektu Rekonstrukce kuchyně MŠ U Stadionu ve Velké Bíteši za 
cenu 494.986,80,- Kč včetně DPH.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 30. 11. 2024
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34/60/24/RM schvaluje s účinností od 1. 1. 2025 aktualizovanou Směrnici k tvorbě a čerpání soci-
álního fondu v předloženém znění.
odpovědnost: odbor finanční termín: 1. 1. 2025
37/60/24/RM rozhoduje pokácet 1 ks smrku pichlavého s obvodem 130 cm na pozemku  
parc. č. 101 v k.ú. Velká Bíteš a zajistit náhradní výsadbu. RM schvaluje provedení tahové zkoušky  
u lípy na pozemku parc. č. 101 v k.ú. Velká Bíteš.
odpovědnost: odbor majetkový termín: 31. 12. 2024
38/60/24/RM rozhoduje pokácet lípu na pozemku 5329/3 v k.ú. Holubí Zhoř, avšak pouze v případě 
zahájení realizace rekonstrukce objektů č. p. 9 a č. p. 56 v místní části Holubí Zhoř.
odpovědnost: odbor majetkový termín: 31. 12. 2024
39/60/24/RM rozhoduje souhlasit s provedením krajinných zásahů dle předloženého návrhu na 
pozemcích parc. č. 1235/1 v k.ú. Březka u Velké Bíteše a parc.č. 2856/1 v k.ú. Velká Bíteš v majetku 
města Velká Bíteš společností ZO ČSOP Náměšťské rybníky v rámci dotačního programu NPO-POFK, 
výzva 1/2025 s plánovanou 100 % dotací.
odpovědnost: odbor majetkový termín: 31. 12. 2024

SOUHRN USNESENÍ ZE SCHŮZE RADY MĚSTA VELKÁ BÍTEŠ Č. 61/2024 
KONANÉ DNE 25. LISTOPADU 2024

4/61/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku uchazeče První KEY – STAV, a.s., 8. pěšího pluku 
2173, 738 01 Frýdek-Místek, IČO: 25385127 a uzavřít s ním předloženou smlouvu o dílo na stavbu 
„Rekonstrukce pivovaru na knihovnu a kulturně – kreativní centrum města Velká Bíteš – stavební 
práce“ za cenu 59.108.500,- Kč včetně DPH.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 31. 12. 2024
5/61/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku IČ: 488 83 751, na výkon činnosti koordinátora 
BOZP na stavbě „Rekonstrukce pivovaru na knihovnu a kulturně – kreativní centrum města Velká Bí-
teš“ za cenu 123.420,- Kč včetně DPH a uzavřít s ním předloženou příkazní smlouvu.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 31. 12. 2024
6/61/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku od organizace ARCHAIA Brno z.ú., Bezručova 
78/15, 602 00 Brno, IČ: 26268469 na provedení záchranného archeologického výzkumu (ZAV)  
na stavbě „Rekonstrukce pivovaru, Masarykovo náměstí 67, Velká Bíteš“ za cenu 66.404,80 Kč  
včetně DPH a uzavřít s ní smlouvu o provedení ZAV.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 31. 12. 2024

SOUHRN USNESENÍ ZE SCHŮZE RADY MĚSTA VELKÁ BÍTEŠ Č. 62/2024 
KONANÉ DNE 2. PROSINCE 2024

11/62/24/RM rozhoduje prominout SH ČMS – Sboru dobrovolných hasičů Březka, IČ: 488 99 593, se sídlem Březka 
7, 595 01 Velká Bíteš pachtovné ve výši 0,40 Kč/m2/rok za propachtovaný rybník na pozemcích p.č. 74/1 vodní plo-
cha, vodní nádrž umělá o výměře 5737 m2 a p.č. 74/2 zastavěná plocha a nádvoří, hráz vodní nádrže umělé o výměře 
257 m2 v k.ú. Březka u Velké Bíteše, obec Velká Bíteš na dobu platnosti pachtovní smlouvy ze dne 21. 11. 2019.
odpovědnost: odbor majetkový termín: 15. 1. 2025
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12/62/24/RM bere na vědomí poskytnutí daru dřeva místní části Holubí Zhoř na stavbu: „Přístavba terasy 
k objektu občanské vybavenosti včetně opěrné zdi KD Holubí Zhoř parc. č. 5329/3 a 5332 v k.ú. Holubí Zhoř“ 
v množství 6,5 m3, místní části Ludvíkov na stavbu „Přístavba kulturního domu Ludvíkov, parc. č. 44 a 45“  
v množství 2,5 m3 a místní části Jáchymov na opravu výplní stodoly za kulturním domem v množství 1 m3.
14/62/24/RM rozhoduje schválit investiční záměr společnosti CETIN a.s. uskutečnit na Masarykově 
náměstí v k.ú. Velká Bíteš výstavbu optické přístupové sdělovací sítě umístěním podzemního vedení, 
či rekonstrukcí stávající podzemní metalické sítě za podmínky, že další konkrétní podmínky budou ve 
vyjádření města Velká Bíteš stanoveny na základě předložené projektové dokumentace a současně za 
splnění podmínky zahájení realizace investičního záměru na Masarykově náměstí až po demontování 
sloupů s nadzemním vedením sítě v ul. Chobůtky.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 19. 12. 2024
16/62/24/RM bere na vědomí předloženou studii „Zimní stadion Velká Bíteš - přístavba zázemí“ 
vypracovanou společností AS PROJECT s.r.o., se sídlem Humpolecká 2122, 393 01 Pelhřimov,  
IČ: 26095254 a rozhoduje pokračovat v projekční přípravě.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 31. 1. 2025
17/62/24/RM rozhoduje vybrat nabídku společnosti Ncorp s.r.o., Růžová 144, 595 01 Velká Bíteš,  
IČ: 27721043 jako nejvhodnější a uzavřít s touto společností smlouvu o dílo na realizaci stavby „Stavební úpravy 
a změna užívání objektu bývalé kotelny ve Velké Bíteši – 1. etapa“ za cenu 3.992.274,00 Kč včetně DPH.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 30. 12. 2024
19/62/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku IČ: 62082086 na výkon technického dozoru sta-
vebníka na stavbě „Stavební úpravy a změna užívání objektu bývalé kotelny ve Velké Bíteši – 1. etapa“ 
za cenu 181.500 Kč včetně DPH a uzavřít s ním předloženou příkazní smlouvu.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 30. 12. 2024
22/62/24/RM rozhoduje přijmout cenovou nabídku na organizaci architektonické soutěže na Smu-
teční síň ve Velké Bíteši a uzavřít s nimi smlouvu s cenou 161 700,- Kč včetně DPH.
odpovědnost: odbor investic a rozvoje termín: 1. 5. 2025
23/62/24/RM rozhoduje zamítnout žádost o pronájem pozemku p.č. p.č. 3892 orná půda o výměře 
1090 m2 v k.ú. a obci Velká Bíteš za účelem zajištění přístupu na p.č. 2871/4, p.č. 3950 v k.ú. a obci 
Velká Bíteš k vybudování bateriového úložiště pro poskytování služeb výkonové rovnováhy pro pře-
nosovou soustavu.
odpovědnost: odbor majetkový termín: 15. 1. 2025

Souhrny usnesení rady města a zastupitelstva v celém znění jsou uveřejněny na webových stránkách 
města https://www.vbites.cz/mestsky-urad-a-samosprava/samosprava.

Zpravodaj Město Velká Bíteš je měsíčník a vychází zpravidla prvního dne v měsíci.
Registrace: OÚ Žďár nad Sázavou MK ČR E 11280. Periodický tisk územního samosprávného celku.
Vydavatel: Informační centrum a Klub kultury Města Velké Bíteše, příspěvková organizace,  
Masarykovo náměstí 5, 595 01, Velká Bíteš, IČO: 43381154, DIČ: CZ43381154, tel.: 566 789 311.  
Šéfredaktorka: Silvie Kotačková, e-mail: program@bitessko.com, www. bitessko.com. 
Náklad: 2 200 výtisků. Grafické zpracování: Ondřej Šimeček. Tisk: PRINT Star s.r.o. 
Uzávěrka pro únor 2025: 16. ledna 2025 do 12.00 hodin.  
Redakce si vyhrazuje právo úpravy. Cena 25 Kč.
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VZPOMÍNÁME 

Dne 1. ledna 2025 by se dožila 100 let 
paní Zuzana Potůčková z Velké Bíteše.

Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.
Rodina Potůčkova

Dne 2. ledna 2025 uplyne 20 let, co nás opustil 
pan Ivo Kříž z Velké Bíteše.

S láskou vzpomíná manželka a děti s rodinami.
Kdo jste ho měli rádi, vzpomeňte s námi.

Dne 7. ledna 2025 to budou 4 roky, co nám náhle odešla 
milovaná maminka, manželka, babička a prababička

paní Zdeňka Macholánová z Velké Bíteše.
Vzpomeňte společně s námi. 

Stále je v našich srdcích.

Manžel František, dcera Ludmila, synové Zdeněk a Milan s rodinami, vnoučata a pravnoučata.

„Co osud vzal, to nikdy nevrátí zpět“. 
Dne 10. ledna 2025 to bude 5 dlouhých let, co odešla naše drahá 

dcera, maminka, babička, přítelkyně, sestra a neteř 
paní Zdeňka Bláhová z Velké Bíteše.

Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi. 

S láskou vzpomínají maminka, dcery Katka, Terezka, přítel Aleš, 
bratr Stanislav s rodinou a rodiny Loukotovy.

Dne 18. ledna 2025 uplyne rok, 
co nás navždy opustil náš táta, děda a manžel 

pan Jiří Dufek. 
Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

Manželka Hana, syn Jiří s rodinou. 
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Dne 15. ledna 2025 uplyne smutný rok,
co nás navždy opustila

naše nejdražší maminka, babička a prababička
paní Mária Zavřelová z Velké Bíteše

a dne 16. listopadu 2024 tomu bylo 22 let,
co nás navždy opustil

náš milovaný tatínek a dědeček
pan Ludvík Zavřel z Velké Bíteše.

Kdo jste je znali a měli rádi, vzpomeňte s námi.

S láskou vzpomínají a nikdy nezapomenou děti syn Ludvík,  
dcery Marie a Zdeňka s rodinami.

INZERCE 

ŘÁDKOVÁ INZERCE
 

Sběratel hledá a odkoupí zajímavé skleněné vázy ze Škrdlovic 
i z jiných československých skláren z let 1950–1990. Jen barevné, nepoškozené sklo. 
Tel: 604 347 541. Email: art.sklo@seznam.cz 

Hledám pronájem, nebytový prostor na salon pro pejsky. Tel: 608 801 820.
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